
Квартал за таланти  
в Нанкин

В Щатите и техните 
приближени в Европа се 
вихри нечестна медицинско-
политическа игра, свързана с 
ваксинациите срещу Covid-19. По 
ред въпроси на Запад се пази 
гробно мълчание:

Първо. Какви са и колко 
сериозни са причините за 
забавянето доставките на 
„Пфайзер“ и „Модерна“?

Второ. Защо не се 
коментират случаите на смъртен 
изход след ваксинация? 
Починали 29 души в Норвегия, 
10 – в Германия, и един – във 
Франция. 

Трето. Защо нищо не се 
говори за ваксините от Русия и 
Китай – две големи държави с 
напреднала вирусология?

Три въпроса, показващи, 
че „има нещо гнило в Дания“ 
(ако цитираме Шекспир). 
Някаква гнусна пропагандно-
псевдомедицинска игра, в която 
залогът е здравето на хората.

Близкият до нас свят показва 
друга картина. Президентът на 
Турция преди дни се ваксинира 
първи с китайска ваксина. 
Ще го последват стотици 
хиляди. Преди около седмица 
и унгарското правителство 
е постигнало споразумение 
с китайската компания 
„Синофарм“ за закупуването 
на ваксини срещу новия 
коронавирус, с което стана 
първата държава в ЕС, признала 
ваксина от КНР. 

Причината? Според 
унгарския външен министър 
Петер Сиярто това се дължи на 
„скандално“ бавното доставяне 
на ваксини в ЕС. Официална 
Будапеща ще продължи и 
преговорите за закупуване на 
ваксина и от Русия.

Всичко това говори, че 
здравето на хората в Европа и 
Северна Америка е поставено 
като залог на политическа 
рулетка. Недопустима хазартна 
игра на фармацевтични гиганти 
от САЩ и Европа, чиято загуба 
е само една – животът на 
невинни хора.

Петър ГЕРАСИМОВ

Политическа игра със 
здравето на хората

11 Двор, ограден  
от четирите страни 14
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Стремеж към активно 
бъдещо развитие на 
Шанхай
I стр. 7

есец след като пристигнах в Кунмин, със сък-
вартирантката ми решихме да направим пър-
вата си екскурзия. Избрахме Сишуанбанна слу-
чайно, тъй като отнякъде ни попадна туристи-
ческа брошура на района и бяхме впечатлени 
от невероятните гледки. Ние все още не зна-
ехме нищо за Китай. Познавахме кампуса на 

университета и стаята си в общежитието. Все 
още не бяхме открили туристическите прило-
жения и приложенията за пътуване, които са 
толкова подробни, а други туристи са изписали 
толкова коментари и препоръки, че е невъзмож-
но да се изгубиш или пък да попаднеш в не-
приятен хостел например.           I стр. 8-9

М

2Китай отстоява 
мултилатерализма 
в международните 
отношения
Китайският външен министър Уан 
И заяви, че международната 
общност, включително и Китай, 
очаква новото американско 
правителство да се върне към 
многостранността. 

Активен принос за 
световната икономика
През 2021 г. китайската 
икономика ще продължи да се 
възстановява устойчиво, давайки 
активен принос за световния 
икономически растеж, съгласиха 
се участниците в симпозиум на 
мозъчния тръст „Център за Китай 
и глобализацията“.

I I 5

Девствената гора 
Сишуанбанна
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новини

а 13 януари, по 
време на визита-
та си в Индоне-
зия, китайският 
външен минис-
тър Уан И заяви, 

че международната общ-
ност, включително и Китай, 
очаква новото американ-
ско правителство да се вър-
не към многостранността. 

Страните трябва ис-
крено да отстояват кон-
цепцията за мултилатера-
лизъм и многостранните  
принципи.

Истинският мултилате-
рализъм е базиран на це-
лите и принципите на Ус-
тава на ООН, основните 
норми в международни-
те отношения, зачитането 
на суверенитета на всички 
държави, били те големи 
или малки, както и разно-
образието на света и за-
конните права за развитие 

на всички страни и техния 
път за развитие. Страните 
също трябва да разреша-
ват международните дела 
чрез консултации и да на-
сърчават демократизация-
та на международните от-
ношения. 

„Ние се противопоставя-
ме на политиката за създа-
ване на групи под прикри- 

тието на многостранност, 
натрапването на правила, 
установени от няколко дър-
жави, на международната 
общност, под предлог на 
многостранност, и на иде-
ологизирането на много-
странността и създаване-
то на ценностни съюзи, 
насочени към конкретни  
държави.

Н

Китай отстоява 
мултилатерализма в 
международните отношения

аскоро Китай- 
ската народна 
банка публи-
кува основни-
те финансови 
данни на Ки-

тай през 2020 г., които по-
казват, че показателите са 
в съответствие с очаква-
нията и финансовата сис-
тема като цяло е работи-
ла безпроблемно. В също-
то време обменният курс 
на юана остава на разум-
но и балансирано ниво, иг-
раейки ролята на автома-
тичен макроикономически 
стабилизатор.

Според данните в края 
на 2020 г. обемът на широ-
кото парично предлагане 

(М2) се е увеличил с 10,1% 
на годишна база, с 1,4 про-
центни пункта по-висок 
спрямо предходната годи-
на. Отпуснатите кредити са 
нараснали с 19,6 трилиона 

юана или увеличение с 2,8 
трилиона юана. Растежът 
на социалното финансира-
не на годишна база е 13,3%, 
с 2,6 % по-висок от края на 
предходната година.

и Куейуън, гово-
рител на Гене-
ралната китайска 
митница и ди-
ректор на Отде-
ла за статистиче-

ски анализ към митница-
та, заяви  на пресконфе-
ренция на Държавния съ-
вет, че от март до декем-
ври 2020 г. Китай е изне-
съл 224,2 милиарда маски 
на стойност 340 милиарда 
юана, което се равнява на 
40 маски на всеки човек  
на планетата.

Данните показват, че 
през китайските митни-
ци са минали материали 
за превенция и контрол на 
пандемията на стойност от 

438,5 милиарда юана. Ос-
вен маски, материалите са 
включвали защитни облек-
ла, очила, хирургически ръ-
кавици, вентилатори, ин-
фрачервени термометри и 

нови комплекти за тества-
не на новия коронавирус. 
Всичко това е голям при-
нос на Китай за глобал-
ната борба с COVID-19,  
каза той.

Н

Л

Стабилна финансова система

Над 220 млрд. маски за 2020 г.

КНР ще ратифицира 
споразумението за РВИП в 
рамките на шест месеца

„Юнивърсъл студио Пекин“ 
ще отвори през май

оворителят на 
Министерството  
на търговията на  
Китай Гао Фън  
съобщи, че в мо-
мента е в ход про- 

цедурата по ратифицира-
нето на споразумението за 
Регионално всеобхватно 
икономическо партньор-
ство (РВИП).

„Подготовката за ра-
тифициране и въвежда-
не на споразумението в 
сила протича нормал-
но и включва няколко 
неща. Първо, коригира-
не на тарифи и прилага-
не на правилото за стра-
ната на произход, които 
ще намалят вносните ми-
та в Китай. Второ, раз-
личните ведомства уточ-
няват задълженията си, 
свързани със споразуме-
нието, за да се гарантира, 
че всички мерки и прави-
ла, залегнали в него ще 
бъдат изпълнени. Трето, 
провеждаме също обу-
чителна и разяснителна 
кампания, за да помог-
нем на местните власти, 

посредническите бизнес 
организации и предпри-
ятията да придобият яс-
но разбиране за споразу-
мението и бъдат в със-
тояние да се възползват в 
пълнота от възможност-
ите за сътрудничество и 
развитие в условията на 
засилена пазарна конку-
ренция. Целият този про-
цес по подготовка за при-
лагането и официалното 
ратифициране на спора-
зумението ще приключи 
в рамките на шест месе-
ца“, обясни Гао Фън.

По данни на митни-
ческата администрация, 
през 2020 г. стокообменът 
на Китай с останалите 14 
държави членки на РВИП 
е достигнал 10,2 трилиона 
юана, което представлява 
ръст от 3,5% на годишна 
база и е с 1,6 процентни 
пункта по-високо от ця-
лостния ръст на китайска-
та външна търговия за съ-
щия период. Този стоко-
обмен заема 31,7% от об-
щия на Китай с чужбина 
за 2020 г.

рез май се гот-
ви да отвори 
врати за тури-
стите един от 
най-големите 
паркове в ки-

тайската столица „Юни-
върсъл студио Пекин“. 

В момента тематичният 
парк тества развлекателни-
те съоръжения и цифрови-
те системи, както и обуча-
ва актьорския състав.

В реализирането на 
проекта си сътрудничат 

китайски и американски 
екипи, прилагайки най-мо-
дерните технологии в из-
граждането на тази нова 
културна забележителност 
за Пекин. 

В довършителните ра-
боти на „Юнивърсъл сту-
дио Пекин“ се включиха 
над 500 китайски и чуж-
дестранни компании и по-
вече от 100 000 служители, 
сред които над 500 водещи 
дизайнери от страната и  
чужбина.

Г

П
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布氏鲸现身涠洲岛海域
1月15日，一头布氏鲸在涠洲
岛海域游弋。
近日，由广西科学院、中科院
水生所及北部湾大学组成的
广西北部湾海洋哺乳动物联
合研究组在广西北海海域展
开新一轮调查，数次邂逅布
氏鲸并进行个体识别、行为记
录、健康状况评估和海洋环
境监测。
涠洲岛海域是中国近海在20
世纪80年代后发现的已知唯
一的大型鲸类捕食场所。在涠
洲岛附近海域的布氏鲸由联
合研究组的研究已确定个体
32头，常出现月份为每年9月
中秋节前后至次年4月底。

里程碑！中国经济总量跃上百
万亿元

新华社北京1月18日电
中国经济迎来重要里

程碑。国家统计局18日
发布数据，2020年，中国
国内生产总值（GDP）为
1015986亿元，首次突破
100万亿元大关。

“这意味着中国经济实
力、科技实力、综合国力
又跃上了新的大台阶。”国
家发展改革委副主任兼
国家统计局局长宁吉喆评
价说。

GDP是衡量一个国家
或地区经济规模和发展
水平的重要指标。从1952
年的679亿元到如今超百
万亿元规模的世界第二大
经济体，中国综合国力实
现历史性跨越，堪称人类
发展史上的奇迹。

中国经济实现伟大飞
跃得益于改革开放的历
史性抉择。1978年，中国

GDP为3679亿元，占世
界经济的比重为1.7%，居
全球第11位。

此后，中国经济快速发
展，1986年GDP突破1万
亿元；2000年突破10万
亿元，超过意大利成为世
界第六大经济体；2010年
突破40万亿元，超过日本
成为世界第二大经济体，
占世界经济的比重达到
9.2%。

党 的十八 大以 来，中
国经济持续跃升。2016
年、2017年GDP接连越
过70万亿元、80万亿元大
关，2018年迈上90万亿
元关口，占世界经济的比
重超过16%。

2020年，面对疫情大
考，中国率先 控 制 住 疫
情、率先复工复产、率先
实现经济增长由负转正，
在世界经济中的份 额由

2019年的16.3%上升到
17%左右。

这一成绩殊为不易，中
国正成为全球经济分量
更重、含金量更高的领跑
者。不过，也要清醒看到，
中国人均GDP仍略低于
世界平均水平，与主要发
达国家仍有较大差距。

对此，宁吉喆说，中国仍
然是世界上最大的发展中
国家，发展不平衡不充分
问题依然突出，实现发展
远景目标仍需艰苦奋斗。

站在新的历史起点上，
党的十九届五中全会擘画
新蓝图：到2035年，人均
国内生产总值达到中等发
达国家水平。专家分析，
这意味着，按现有不变价
格计算，到2035年中国
GDP将在现有百万亿元
基础上翻一番，达到200
万亿元。

新华社北京1月16日电  
记者从北京市了解到，北
京市要求持续加强入境
进京人员管控，在严格落
实“14+7”医学观察措施
基础上，再增加7天健康
监测。

北京新冠肺炎疫情防
控工作领导小组第一百次
会议暨首都严格进京管理
联防联控协调机制第五十
一次会议指出，当前疫情
输入风险陡增，防控一刻
都不能松劲，必须绷紧这
根弦，紧盯冬春季防控关
键时期，坚持外防输入、
内防反弹不放松，落实落
细“四方责任”，更加严格、
更加精细、更加扎实抓
好疫情防控，扎紧防疫篱
笆，消除风险隐患，坚决
打赢疫情防控阻击战。

会议强调，要持续加

强入境进京人员管控，在
严格落实“14+7”医学观
察措施基础上，再增加7
天健康监测。加强集中观
察点防疫管理。严格封闭
管理区域医学观察措施，
加大人员、环境核酸筛查
频次，解封必须经过审慎
评估。严格落实农村地区

防控指引和“防控20条”，
建立市、区、镇、村四级
防控责任体系，把城乡接
合部作为防疫和监督检
查的重点，严控农村聚集
性活动，强化小诊所、小
药店、小饭桌等重点场所
监管，对非法经营严格清
理整顿。

在1月16日举行的交通
运输新业态服务需求侧
座谈会上，众多业内人士
认为，在加快建设交通强
国、碳达峰及碳中和等背
景下，“十四五”交通运输
新业态将迎来快速发展
的新机遇，但仍有诸多短
板亟待补齐。建议将行业
发展政策与监管政策统
一起来，出台全国性的政
策文件、法律法规以及相
关标准等。

近年来，中国交通运
输新业态新模式不断涌
现。2020年12月发布的《
中国交通的可持续发展》
白皮书显示，截至2019年
底，网约车覆盖全国400
多个城市，平台日均使
用量达到2000万人次。
共享单车日均使用量约
4570万人次。

交通运输部部长李小
鹏在此前的新闻发布会上
表示，“十四五”期间，将继
续鼓励支持交通运输新
业态发展，鼓励创新，促

进新老业态融合发展。
交通运输部科学研究

院副院长王先进认为，中
国碳达峰、碳中和的目
标将倒逼交通行业调整
结构、推进技术创新和
加强管理，在此背景下
新业态会迎来快速发展
的机遇。

以两轮电动车为例，“
目前中国保有量已达到
3.5亿辆，预估未来会接
近5亿辆。”哈啰出行换电
事业部总经理周树枫称，
两轮电动车使用需求巨
大，对应的共享换电成为
涌现的新物种。

值得注意的是，虽然
交通运输新业态未来发
展前景巨大，但仍存在诸
多短板亟待补齐。王先
进指出，顺风车本身是
民事互助行为，但由于存
在平台撮合和金钱交易，
导致参与主体对合乘性
质缺乏共识，各种法律
责任、执法管理边界并
不是很清晰。

交通运输新业态迎发展
新机遇 诸多短板待补齐

北京：入境进京人员在“14+7”医学观
察基础上再增加7天健康监测
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актуално

броя си от 11 януа- 
ри хонконгският  
англоезичен вест- 
ник South China 
Morning Post пуб-
ликува коментар 

озаглавен „Само лошите но-
вини за Китай са истински 
новини“, в който материа-
ли в западни медии в Ки-
тай се определят като из-
пълнени с предразсъдъци.

Според западни медии 
„добрите новини за Китай 
не са новини“ и този под-
ход обяснява защо светът 
е шокиран от бързото въз-
становяване на страната от 
епидемията от новия коро-
навирус. 

„Ако западните читате-
ли виждат ужасни неща,  
които се случват в Китай, 

В

Западни медии спекулират  
с общественото мнение

итайският вое-
нен безпилотен 
самолет WJ-700 
е извършил ус-
пешно първия 
си летателен 

тест, съобщиха от компа-
нията производител China 
Aerospace Science и Industry 
Corp (CASIC).

Той може да лети на го-
ляма височина, с висока 
скорост, има силна устой-
чивост и голям товарен ка-
пацитет. Апаратът е спосо-
бен да осъществява както 
атакуващи, така и разуз-
навателни мисии. Той е в 
състояние да провежда пре-
цизни удари въздух-земя в 
множество сценарии, като 
наземни атаки, противоко-
рабни и радиационни ата-
ки, се казва в изявлението 
на CASIC.

Отличителна характе-
ристика на WJ-700 в срав-
нение с други подобни са-
молети, е големият му раз-
мер, което означава, че той 
има повишен капацитет за 

итай ще се съ-
средоточи вър-
ху четири клю-
чови задачи при 
реализиране на 
политиката си 

за съживяване на селските 
райони, заяви на прескон-
ференция  Лиу Хуансин, за-
местник-министър на земе-
делието и селските въпроси.

На първо място, прави- 
телството подобри пред-
лагането на зърно и други 

важни селскостопански 
продукти, като се съсредо-
точи върху производството 
на семена и обработваема-
та земя.

Второ, нужни са повече 
усилия за подобряване на 
индустриите в селата, ка-
то например преработката 
на селскостопански проду-
кти, така че да се създадат 
нови работни места.

Трето, ще продължи 
модернизацията на водо- 

снабдяването, логистика-
та, електропреносната мре-
жа и транспортната инфра-
структура, а обществено-
то образование в селските 
райони, болниците и кул-
турните институти ще бъ-
дат подобрени.

Четвъртата задача е за-
силване управлението на 
селските райони, тъй като 
това е от решаващо значе-
ние за тяхното съживява-
не и възстановяване.

К

К

Военният безпилотен самолет WJ-700 
извърши първи успешен тест

Четири основни задачи в усилията  
за съживяване на селските райони

Астрономи публикуваха 
гигантска двуизмерна 
карта на Вселената

еждународен 
екип, с учас-
тието на ки-
тайски уче-
ни, публику-
ва гигантска 

двуизмерна карта на по-
знатата ни Вселена, съ-
общиха вчера от Нацио-
налните астрономиче-
ски обсерватории на Ки-
тай (НАОК). Проведе-
но в рамките на пекин-
ско-аризонската програ-
ма за проучване на небе-
то (BASS) и Спектроскоп-
ския инструмент на тъм-
ната енергия (DESI), из-
следването проправя пътя 
за ново поколение спек-
троскопски проучвания 
на тъмната материя.

Близо 200 изследова-
тели от НАОК и DESI са 
наблюдавали галактики и 
са анализирали данните 
през последните шест го-
дини, след което са съста-
вили картата на Вселена-
та. Тя обхваща половина-
та от небето, дигиталният 
й формат е в 10 трилиона 
пиксела и съдържа около 
2 милиарда обекта, съоб-
щи Дзоу Хъ от НАОК.

Астрономическите на-
блюдения разкриват, че 

Вселената се разширя-
ва и изглежда се ускоря-
ва. Силата, движеща раз-
ширяването, се нарича от 
астрономите тъмна енер-
гия, обяснява Джао Гунб-
уо, заместник-директор на 
НАОК и член на екипа 
на DESI. Тъмната енер-
гия представлява около 
68 процента от Вселена-
та и остава загадка, до-
бавя той.

Чрез измерване на ма-
щабни червени измества-
ния на галактиките, кои-
то обикновено се считат 
за доказателство за кос-
мическо разширение, ас-
трономите могат да опи-
шат триизмерното разпре-
деление на космическите 
материи и да разкрият как 
тъмната енергия влияе на 
разширяването.

Спектроскопският ин-
струмент на тъмната енер-
гия (DESI) планира да 
проведе петгодишна ми-
сия, за да получи черве-
ните отмествания на ми-
лиони галактики и да съз-
даде най-мащабния трииз-
мерен модел на Вселена-
та, казва Джао и се надя-
ва това да разкрие тайната 
на тъмната енергия.

Мкак може изведнъж да се 
окаже, че той контролира 
епидемията на фона на не-
успеха на собствените им 
държави“, пише авторът.

В статията се посочва 
също, че репортажите на 

западни медии всъщност 
моделират общественото 
мнение и пречат на хора-
та да видят правилно света. 

Това е най-голямата за-
плаха за свободата, демо-
крацията и световния мир.

полезен товар, позволявай-
ки му да носи по-големи 
боеприпаси като противо-
корабни ракети, както и да 
атакува извън обичайната 
зона на вражеска ПВО, ко-
ментира военният експерт 
Уей Дунсю. Според него 
ключови тактически и до-
ри стратегически центрове, 
включително радарни ин-
сталации, военни кораби и 
командни центрове, могат 
да бъдат цели на WJ-700.

След приключване на 
всички тестове и проверки 

безпилотният самолет ще 
бъде официално въведен на 
въоръжение в китайската 
армия.

CASIC представи WJ-700  
за първи път по време на 
авиошоу в град Джухай 
през ноември 2018 г. 

Според някои оценки до 
2024 г. продажбите на ки-
тайски безпилотни самоле-
ти за военна употреба би-
ха могли да заемат 25% от 
световния пазар или 17 ми-
лиарда юана (2,6 милиарда 
долара). 

Снимка Синхуа

Изложба на културни реликви от династията Ляо в 
древен Китай
Изложбата на културни реликви от древната китайска 
династия Ляо (907-1125) може да се види в музея Фудзиен 
в град Фуджоу, провинция Фудзиен и е безплатна за 
обществеността. Представени са общо 120 скъпоценни 
експоната от този период. 
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коментари

рез 2021 г. ки-
тайската иконо-
мика ще про- 
дължи да се въз-
становява устой-
чиво, давайки 

активен принос за светов-
ния икономически растеж. 
Около тази прогноза се обе-
диниха участниците в сим-
позиум на мозъчния тръст 
„Център за Китай и глоба-
лизацията“, който се про-
веде преди дни. На среща-
та бе обсъден последният 
доклад на Световната бан-
ка за глобалната икономи-
ческа перспектива, според 

който спадът през 2020 г. се 
очаква да бъде по-нисък от 
първоначалните предвиж-
дания, като причините за 
това са по-слабото свива-
не на развитите икономи-
ки и по-силното възстано-
вяване на китайската. 

Прогнозата на банката 
е през 2020 г. икономика-
та на Китай да нарасне с 
2%. По думите на директо-
ра на отдела за Китай, Ко-
рея и Монголия в Светов-
ната банка Мартин Рейзър, 
възстановяването на Ки-
тай ще съдейства за све-
товния ръст. 

В доклада се прогнозира 
също, че през 2021 г. све-
товната икономика може 
да расте 4%, ако се прило-
жат широко ваксини сре-
щу COVID-19. В Китай то-
зи ръст може да се увели-
чи до 7,9%. По думите на 
Айхан Кьосе, зам.-дирек-
тор в Световната банка по 
въпросите на справедливо-
то развитие, финансите и 
системите, има голям по-
тенциал китайското ико-
номическо възстановява-
не да „прелее“ към оста-
налия свят.

През последните месеци 

много международни ико-
номически организации, 
включително Световната 
банка, публикуваха поло-
жителна прогноза за таз-
годишния икономически 
растеж на Китай и изка-
заха увереност в разви-
тието на страната. В ко-
ментар по този въпрос ди-
ректорът на Института за 
държавното развитие при 
Пекинския университет Яо 
Ян посочи, че китайската 
икономика ще продължи 
да бъде силен двигател на 
световния икономически  
растеж.

резидентът До-
налд Тръмп, чи-
ито мандат из-
тече, подписа в 
последните дни 
на управление-

то си изпълнителна запо-
вед, с която се забраняват 
паричните транзакции през 
китайски мобилни прило-
жения, включително попу-
лярните „Алипей“ (AliPay) 
и „Уичат“ (WeChat), с мо-
тив, че представляват запла-
ха за националната сигур-
ност, тъй като според вла-
стите те могат да бъдат из-
ползвани за проследяване 
и създаване на досиета на 
служители във федерална-
та администрация. По съ-
щество обаче това е поред-
ното оказване на натиск от 
страна на Вашингтон срещу 
китайски компании, под-
чертава в коментар Радио 
Китай за чужбина. 

През изминалите чети-
ри години от мандата на 
Тръмп, представители на 
неговата администрация 
не престанаха да разглеж-
дат Пекин като стратеги-
чески съперник и конку-
рент, отбелязва медията. И 
едно от оръжията им бе да 
ограничават бизнеса на ки-
тайски компании, особено 
във водещите и високите 
технологии като 5G. Една 
от най-успешните фирми 
„ТикТок“ (TikTok) дори бе 
принудена да продаде биз-
неса си в САЩ. 

Постоянните злоупотре-
би с понятието „национал-
на сигурност“ и безпочве-
ното оказване на натиск 
върху китайски компании 
показват крайно предубе-
деното отношение на ня-
кои американски полити-
ци спрямо Пекин, с кое-
то се опитват да засилят 

антикитайските настрое-
ния сред обществото. 

Непрекъснатото пови-
шаване на технологична-
та конкурентоспособност 
на Китай кара политиче-
ския и корпоративен елит 
в САЩ да търси спасе-
ние чрез методи, възпре-
пятстващи развитието на 
азиатската страна. 

Междувременно в САЩ 
не спират критиките сре-
щу оказването на поли-
тически натиск върху ки-
тайски компании. Пред-
ставители на 10 трансна-
ционални корпорации в 
САЩ като „Епъл“, „Уол-
март“ и „Форд“ обявиха, 
че забраната на транзакци-
ите през „Уичат“ вероят- 
но ще отслаби тяхната кон-
курентоспособност на ки-
тайския пазар.

Същевременно изостре-
ните икономически и тър- 

говски отношения между 
САЩ и КНР доведоха до 
очевиден спад на интере-
са на китайски инвести-
тори към САЩ. По дан-
ни на статистиката, преки-
те инвестиции на Китай в 
САЩ са били 46,5 милиар-
да долара през 2016 г., до-
като в 2018 и 2019 г. са на-
малели значително – съот-
ветно до 5,5 и 5 милиар-
да долара, което е рекорд-
но ниско ниво за години-
те от световната финансо-
ва криза насам.

Ако САЩ продължат с 
натиска и ограниченията 
срещу китайския бизнес, 
това със сигурност ще съз-
даде повече пречки за ця-
лостното им икономическо 
и търговско сътрудничест-
во и Вашингтон ще тряб-
ва да плаща цената, преду-
преждава в коментара си 
Радио Китай за чужбина.

кспертният екип 
на Световната 
здравна орга-
низация (СЗО) 
пристигна в Ки-
тай, за да работи 

с китайски учени по про-
следяването на произхода 
на новия коронавирус. При-
емайки екипа на СЗО, Ки-
тай демонстрира своята от-
ворена и подкрепяща пози-
ция за научно и основано 
на факти проследяване на 
произхода на смъртоносния 
вирус, както и дългогодиш-
ния ангажимент на страна-
та да работи с международ-
ната общност за прекратя-
ване на пандемията. 

Китай работи в тясно 
сътрудничество със СЗО 
още от избухването на 
епидемията от Covid-19. 
През февруари и юли 
миналата година Пекин 
два пъти покани експер-
ти на СЗО да осъществят 

сътрудничество по про-
следяването на произхода. 
През октомври китайска-
та страна постигна спо-
разумение за състава на 
международния експертен 
екип, а експерти от двете 
страни поддържат чести 
взаимодействия оттогава.

След избухването на 
пандемията шепа запад-
ни политици, особено ан-
тикитайските ястреби във 
Вашингтон, както и някои  
медии, започнаха кампа-
ния за разпространение на 
лъжи и измами за Китай. 
Те активно разпространя-
ват необосновани слухове 
за произхода на новия ко-
ронавирус и призовават за 
международни разследва-
ния по презумпцията, че 
Китай по някакъв начин 
е виновен.

Съвместното изследване 
между СЗО и Китай по ни-
какъв начин няма да бъде 

манипулирано в рамките 
на разследване, основано 
на предположения за вина 
по отношение на произхо-
да на вируса, а по-скоро 
удвоява колективните уси-
лия на двете страни, за да 
помогне за задълбочаване 
на разбирането за вируса и 
по-добро предотвратяване 
разпространението на ин-
фекциозните заболявания 
в бъдеще.

Освен това, такива съв-
местни изследвания трябва 
да се извършват едновре-
менно на други места по 
света, за да се събере въз-
можно най-много инфор-
мация, за да се разшифро-
ва загадката на този хитър 
летален патоген, посочва 
медията.

Твърдението без дока-
зателства, че огнището е 
започнало в една държа-
ва, е изключително опас-
но и контрапродуктивно. 

Вирусът трябва да се раз-
глежда като общ враг на 
човечеството, а не като по-
литическо оръжие за демо-
низиране на другите.

Приветствието на екипа 
на СЗО не е първата стъп-
ка, която Китай е предпри-
ел в глобалната борба сре-
щу вируса, нито ще бъде 
последната.

Като страна, която при-
зовава за уважение към на-
уката, безпристрастност и 
солидарност в лицето на 
пандемията, Китай ще про-
дължава да работи със СЗО 
и международната общност 
по проследяване на произ-
хода на вируса и укрепване-
то на глобалното сътрудни-
чество, докато човечество-
то не постигне окончателна 
победа срещу тази безпре-
цедентна глобална здрав-
на криза. 

П

П

Е

Активен принос за световната икономика

Силен натиск срещу китайските компании 

За проследяването на произхода на COVID-19

Страницата подготви 
Любомир МИхАйЛОВ

Китай ще  
продължава  
да работи със 
СЗО и междуна-
родната  
общност по 
проследяване  
на произхода на 
вируса

Забраняват  
паричните  
транзакции през 
китайски  
мобилни  
приложения, 
включително  
популярните 
„Алипей“ (AliPay)  
и „Уичат“ 
(WeChat)

Прогнозата е 
през 2020 г.  
икономиката  
на Китай да  
нарасне с 2%. 
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Геополитика

Общността на споделената съдба 
е важна за всички, подчертава 
Си Дзинпин във визията си за 
развитието на човечеството, 
разяснена преди четири години

сторическата реч 
на китайския 
президент Си 
Дзинпин, произ-
несена в центра-
лата на ООН в 

Женева – Швейцария, не-
посредствено след участие-
то му в световния икономи-
чески форум в Давос точ-
но преди четири години съ-
държа в себе си послание, 
насочено към всички стра-
ни и народи по света, кате-
горичен е известният бъл-
гарски професор в начало-
то на разговора и поясня-
ва:  „Срещата в Давос бе 
един изключително висок 
форум, на който китайски-
ят ръководител представи 
действително съдбоносната 
идея, която той самият оп-
редели като визия за раз-
витието на света”.

По-нататък в разговора 
ни проф. Чобанов споделя 
своето мнение за историче-
ското слово на китайския 
ръководител: „Моят поглед 
върху тази визия е катего-
ричен – тя е много навре-
менна, и ако си зададем 

И

Човечеството няма друга възможност освен 
споделеното бъдеще!

въпросите защо точно се-
га ни е необходимо и как-
во точно диктува това спо-
делено бъдеще, веднага мо-
га да обясня. 

Да погледнем около нас: 
съвременният свят е неве-
роятно динамичен, измене-
нията идват с такова темпо, 
което е трудно дори за въз-
приемане от хората. Това са 
преди всичко невероятни-
те постижения на науката 
и новите технологии. И тук 
въпросът има две страни, 
така както в древната ки-
тайска философия има Ин 
и Ян. Едната е положител-
ната страна, другата – от-
рицателната. Ние живеем 
в „дуален свят, в който две-
те противоположности се 
допълват. 

Всяка нова технология 
може да бъде използвана 
по два начина – както за 

добро, така и за лошо! 
Даже най-обикновени-

ят и прилаган в ежедневие-
то нож, например, може да 
се използва освен за рязане 
на продукти или предмети 

– тоест за облекчаване на 
човешкия живот, но също 
така може да се използва и 
за рязане на глави, за уби-
ване на хора! В същия кон-
текст и атомната енергия 
може да се използва по два 
начина, както да се правят 
атомни електроцентрали, 
така също и да се правят 
атомни бомби, които могат 
да унищожат цялото чове-
чество”.

В коментара си профе-
сорът посочва и други при-
мери от съвременната тех-
нология и тяхната двойна 
значимост: „Роботизацията 
дава невероятни възмож-
ности и в двете посоки – 
от една страна, роботите 
могат да служат много на 
човека и да подобрят жи-
вота на всички хора, но, от 
друга – роботите могат да 
бъдат перфектни войници, 
могат да убиват и дори да 
унищожат човечеството!”

Проф. Чобанов подчер-
тава категорично, че 

визията на китайския 
президент Си Дзинпин за 
опасностите, които крие 
нашата съвременност е 

съвсем правилна. 
„Това е и основният мо-

тив, който кара китайския 
ръководител да предложи 
изключителната идея за 
споделено бъдеще! Защо-
то няма как да се спасим 
поотделно – или всички 
ще загинем, или всички 
ще оцелеем. И както не-
еднократно подчертава пре-
зидентът Си – „...ние всич-
ки сме в една лодка, и ни-
кой от нас няма да се спа-
си сам – или всички, или 
никой!”. Действителността 
е такава – спасение за от-
делни хора няма. 

И в този смисъл, Си 
Дзинпин съвсем правилно 
цитира една древна римска 
поговорка: „Един за всич-
ки, всички за един”, която 

е изключително актуална 
и днес, продължава комен-
тара си професор Чобанов.

„Именно това е ключо-
вият момент в речта на ки-
тайския ръководител: ние 
нямаме друга възможност, 
освен споделеното бъдеще! 
Защото това е смисълът на 
споделеното бъдеще – или 
всички ще оцелеем, или 
всички ще загинем!

„Председателят Си Дзин- 
пин е безукорно и изклю-
чително прав, а най-хубаво-
то в случая е, че ръководи-
тел на една от трите вели-
ки държави в света поста-
вя този въпрос ясно и не-
двусмислено. Неслучаен е и  
фактът, че тази идея идва 
именно от Китай”, добавя 
професорът и продължава: 
„Защото ако се върнем де-
сетилетия назад, цялата ис-
тория показва, че Китай е 
миролюбива страна, която 
прилага на практика цен-
ностите на великия Кон-
фуций: Не причинявай на 
другите това, което не ис-
каш да бъде причинено и 
на теб! Тази мисъл е дълбо-
ко заложена, както във фи-
лософията, така и в цялата 
визия на китайците. И за-
това не може да ни изнена-
да техният стремеж за под-
държането на мира в све-
та. Това е убеждение, и те 
го изразяват съвсем ясно!”

Проф. Георги Чобанов 
казва още: „Като ярък при-
мер можем да посочим ма-
щабния проект „Един по-
яс, един път”, който всъщ-
ност е изключително вза-
имоизгоден проект, за кой-
то се използва изразът „win-
win”, или казано накратко – 
всеки печели! Ако напри-
мер китайски инвестиции 
се вложат в построяване-
то на пътища или желе-
зопътни линии и влакове, 
които свързват много стра-
ни в различни континен-
ти – ще спечели не само 

Китай, но и всички тези 
държави, през които ми-
нават пътищата и линии-
те. Това важи и за Бълга-
рия. Но най-важното в слу-
чая е този факт да се раз-
бере от всички страни, за-
щото всичко онова, което 
Китай предлага е съвсем 
конкретно.

Като доказателство за 
мнението си, българският 
учен и директор на Центъ-
ра по икономика и поли-
тика на Китай към Софий-
ския университет, цитира 
думите на един от най-ве-
ликите китайски стратези 
Сун Дзъ, който казва, че 
„... най-великата победа е 
онази, която се печели без 
война”!

В коментара си проф. 
Чобанов подчертава, че 
именно в тази фраза се 
съдържа до голяма сте-
пен китайската филосо-
фия и светоглед, изразени 
и в словото на президента 
Си Дзинпин в Швейцария. 

„Китай е цивилизация, 
която има визия за 

живота. Идеята е мир и 
справедливост за всички, 

а не само за отделни 
страни и хора.” 

И в случая – в словото 
си в офиса на ООН в Же-
нева, Си Дзинпин подчер-
тава точно това виждане.

„Аз се надявам, че не 
само „великите сили”, но 
и всички останали държа-
ви по света ще го разберат 
– общността на споделена-
та съдба е важна за всички 
нас!“ Не случайно речта на 
китайския ръководител бе 
произнесена точно в цен-
тралата на ООН – посла-
нието за създаване на общ-
ност на споделената съдба 
е насочено към всички на-
ции и държави по цял свят, 
посочва в края на разгово-
ра проф. Георги Чобанов.

Проф. Георги Чобанов,  
д-р на икономическите науки, 
е директор на Центъра по 
икономика и политика на 
Китай към СУ „Св. Климент 
Охридски”. Той е експерт 
и участник в инициативата 
„Един пояс, един път”. Пред 
Радио Китай той коментира 
значението на четвъртата 
годишнина от словото на 
китайския президент Си 
Дзинпин, произнесено в 
Швейцария през 2017 г.

а 13 юли 2020 г.  
въпреки че най- 
големият град 
в Америка обя-
ви първия си 
24-часов пери-

од без смъртен случай от 
Covid-19 от началото на 
пандемията, граждани-
те в Ню Йорк не бяха в 
настроение да празнуват 
трудно спечеления триумф. 
1-годишният Девъл Гард-
нър Джуниър, който беше 
прострелян фатално, дока-
то седеше в количката си 
в парк в Бруклин предната 
вечер, напомни на хората, 

Н
Радио Китай: Престъпленията с оръжие в САЩ превърнаха 2020 г. 
в най-жестоката година от десетилетия насам

губи живота си на фона на 
пандемията, не от Covid-19, 
а в резултат на неконтро-
лируеми престъпления с 
оръжие в Щатите. 

Съответните данни по-
казват, че през 2020 годи-
на 1360 деца и младежи 
на възраст от 0-17 годи-
ни са убити с оръжие в 
САЩ, докато 3752 са би-
ли ранени. Като държава-
та с най-голям брой жерт-
ви на епидемията, амери-
канската икономика и об-
ществото са силно засегна-
ти от смъртоносния вирус, 
оставяйки стотици хиляди 
хора без работа. 

Към момента америка-
нците живеят под стрес и 
натиск, свързани с мерки-
те срещу епидемията, кое-
то също създава условия за 
насилие с оръжие.

Според данни на ФБР, 
когато епидемичната ситу-
ация започва да се влошава 
в САЩ през март 2020 г.,  
са извършени 3,7 мили-
она проверки за закупу-
ване на оръжия, най-мно-
го за един месец от 1998 
г., засенчвайки предишния 
рекорд, поставен през де-
кември 2015 г., когато са 
извършени 3,3 милиона  
проверки.

че епидемията от наси-
лието с оръжие в страна-
та е даже по-смъртоносна  

от Covid-19.
Девъл Гарднър не е 

единственото дете, което 
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Безмитните търговски центрове в Хайнан 

1. Ускорена 
дигитализация на новите 

икономически форми и 
модели

От 2020 г. насам Шан-
хай използва „нова инфра-
структура“, за да ускори 
дигиталната трансформа-
ция на традиционни ин-
дустрии и да насърчи ши-
роко въвеждането на 5G, 
изкуствен интелект и про-
мишлен интернет. Градът 
разполага вече с 32 000 
външни и 51 000 по-мал-
ки вътрешни базови стан-
ции за 5G мрежата, чието 
покритие обхваща всички 
ключови зони. Шанхай въ-
вежда активно и интели-
гентно производство, здра-
веопазване и образование, 
реализирайки над 400 про-
екта с приложение на 5G 
технологията.

На фона на бързото на-
влизане на новите диги-
тални технологии, Шан-
хай планира да отдели по-
вече ресурси и да създаде 
възможности за формира-
нето на нови двигатели за 
развитие на индустрията 

си. През април 2020 г. вла-
стите там започнаха при-
лагането на мерки, кои-
то да дадат тласък на ви-
сококачественото разви-
тие, основано на дигитал-
ните технологии и интер-
нет. Възползвайки се от 
тях, редица компании ка-
то „Пиндуодуо“ (поддър-
жаща платформа за гру-
пово пазаруване) и „Дин-
дун Майцай“ (за поръч-
ка на храна по интернет) 
се разраснаха бързо и по-
стигнаха лидерство в ня-
кои сегменти в национа-
лен мащаб.

За да реши проблемите 
с ниската концентрация на 
нови бизнес модели и сла-
бата синергия, от начало-
то тази година Шанхай за-
почна работа по изграж-
дането на два екопарка, 
които да приемат водещи 
фирми, и през следващи-
те три години там трябва 
да работят 150 000 души.

Също така наскоро 
шанхайските власти пуб-
ликуваха „Насоки за все-
обхватно насърчаване 
на градската дигитална 

безмитния тър-
говски център на 
площад „Жъюе“  
в град Хайкоу 
има безкраен 
поток от хора, 

които купуват най-раз-
лични неща – от козме-
тика през чанти, обувки 
и дрехи до алкохол. Кли-
ентите са предимно мла-
ди, сред тях много турис-
ти, които са тук със се-
мействата си.

„Безмитните стоки тук 
са не само разнообразни, 
но и евтини. Пазаруване-
то в провинция Хайнан 
наистина си заслужава“, 
казва г-н Джао от Въ-
трешна Монголия пред 
репортери, докато споде-
ля снимка от магазина в 
социалната мрежа.

Хайнан е предпочита-
на дестинация за тури-
зъм и почивка, но в по-
следните години и за по-
требление, особено след 

въвеждане на безмитно-
то пазаруване. Митниче-
ската статистика показ-
ва, че по време на но-
вогодишните празници  
76 000 души са закупили 
669 000 безмитни артику-
ла на стойност 540 мили-
она юана. 

Според новите прави-
ла от 1 юли 2020 г. годиш-
ният лимит за пазаруване 

в безмитни магазини на 
Хайнан бе увеличен до 
100 000 юана на човек, а 
границата от 8000 юана за 
един артикул бе отменена, 
което значително намали 
броя на видовете стоки – 
обект на единични покуп-
ки. В същото време кате-
гориите стоки в безмитни-
те магазини бяха увеличе-
ни от 38 на 45.

„Най-доброто от света 
на една ръка разстояние“. 
Банери с този и подобни 
надписи могат да се ви-
дят из целия мол на пло-
щад „Жъюе“. 

Гид в него споделя пред  
репортери: „Цените на 
безмитните стоки тук са 
65% до 85% по-ниски от 
тези в останалите час-
ти на страната. Ако пък 
има промоции, отстъп-
ките са и по по-големи. 
Но най-важното е, че мо-
же да си купите качест-
вени марки без да ходи-
те в чужбина. Това е ос-
новната причина безмит-
ните магазини в Хайнан 
да продължават да бъдат 
популярни и да привли-
чат много клиенти“.

Заради продължава-
щата по света епиде-
мия COVID-19 пазару-
ването на безмитни сто-
ки от чужбина практи-
чески спря, но това даде 

възможност на Хайнан да 
се възползва от вътреш-
ния туризъм. Докато мно-
го други популярни дес-
тинации бяха засегнати 
и трябваше да ограничат 
посещението на големи 
групи хора, южният ки-
тайски остров продължа-
ва да се радва на неспи-
рен поток от посетители. 

А с тях се увеличават 
и продажбите, допълни-
телен стимул за които е 
политиката за безмитна 
търговия и създаването 
на Хайнанската приста-
нищна зона за свободна 
търговия.

Неотдавна отвориха 
врати три нови безмитни 
търговски центъра, дру-
ги три трябва да зарабо-
тят преди китайската Но-
ва година, предоставяй-
ки допълнителни възмож-
ности за туристите, кои-
то ще прекарат празника 
на острова.

В

Стремеж към 
активно бъдещо 
развитие на 
Шанхай

трансформация“. В тях се 
посочва, че дигиталната 
трансформация на иконо-
миката е важна отправна 
точка за постигане на ви-
сококачествено развитие. 
В тази връзка Шанхай ще 
продължи да насърчава ди-
гитализацията на бизнеси-
те, водещата роля на нови-
те бизнес модели, свърза-
ни с интернет и изгражда-
нето на иновативна иконо-
мика, ориентираната към 
предоставянето на услуги 
и отворена към света.

2. Насърчаване  
на проекти,  

следващи опита на 
„Тесла“

В началото на 2020 г. 
Шанхай представи актуа-
лизиран план за рефор-
миране на бизнес среда-
та, който е чувствителен 
в по-голяма степен към 
нуждите на компаниите. 
През април същата годи-
на излязоха и промени в 
„Правилата за оптими-
зиране на бизнес среда-
та“. Благодарение на те-
зи и други подобни мерки 

Шанхай продължи да по-
добрява статута си на при-
тегателен център за ви-
сококачествени фирми  
и кадри.

От 2020 г., използвайки 
опита с „Тесла“, в Шанхай 
бяха определени 19 перс-
пективни проекта, кои-
то да изиграят ролята на 
двигател за новите проме-
ни. Ключовото в случая е 
постигането на „скорост-
та на Тесла“, която започ-
на строителството на фа-
бриката си за електромо-
били в началото на 2019 г., 
приключи я ударно в рам-
ките на година, и започ-
на рекордно бързо произ-
водство и продажби. Се-
га шанхайските власти се 
надяват този модел да бъ-
де популяризиран и раз-
вит в града.

Интензивното старти-
ране на големи проекти 
в началото на 2021 г. е 
плод на цялостните уси-
лия на Шанхай за привли-
чане на бизнеса, стимули-
ране на проектите и на-
сърчаване на инвестици-
ите. Властите се надяват, 

благодарение на тях да да-
дат нов тласък на иконо-
мическата трансформация 
и модернизацията на гра-
да през 14-ата петилетка 
(2021-2025) и бъдещото му 
развитие.

Джан Ин, заместник- 
директорът на Шанхайска-
та комисия по икономика 
и информационни техно-
логии, заяви, че през след-
ващите пет години градът 
ще се съсредоточи върху 
развитието на т.нар. ин-
дустриална система „3 + 
6“ (3 се отнася до три во-
дещи индустрии – инте-
грални схеми, биомеди-
цина и изкуствен инте-
лект, а 6 до шест ключо-
ви сектора – електронна 
информация, автомобили, 
оборудване от висок клас, 
усъвършенствани мате-
риали, живот и здраве, и 
модерни потребителски  
стоки). 

В ключови области ди-
гиталната трансформация 
на града ще бъде съпът-
ствана от изграждането и 
на редица индустриални 
паркове от нов тип.

От началото на 2021 г. Шанхай полага се-
риозни усилия за съживяване на икономи-
ческото си развитие. В тази връзка стартира 
реализацията на 64 големи проекта с общи 
инвестиции от 273,4 млрд. юана, чиито спе-
цифики са следните:
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Н
езнанието ни 
ни вкара в ед-
но приключе-
ние, което днес 
си спомням с 

усмивка. Разбрахме, че от 
Кунмин до Дзинхун, най-го-
лемия административен 
град на окръг Сишуанбан-
на, може да се стигне са-
мо с автобус. Разстоянието 
по магистралата е над 500 
км и отнема около 6-7 ча-
са, затова най-логично беше 
да пътуваме през нощта, за 
да не хабим ценните ни дни 
ваканция от университета. 
И така само с брошурите 
в ръка и билети за автобу-
са, които купихме и аз не 
помня как, и с оскъдния ни 
по онова време китайски с 
Мони се качихме на нощен 
автобус до Дзинхун. 

Тук искам  
да отбележа, че в 

дълбокия Юг никой не 
говори английски, 

за български да не говорим. 
Качихме се на автобуса око-
ло 8 часа вечерта. За пър-
ви път виждах такъв авто-
бус – на мястото на седал-
ките имаше 3 етажа с легла. 
Да, възможно е да се събе-
рат 3 етажа легла в един ав-
тобус! Както си представя-
те, бяхме се натъпкали като 
сардини в консерва, но из-
глежда, това създаваше не-
удобство само на нас. Пъту-
вахме няколко часа по ма-
гистралата, през което вре-
ме шофьорът ми отказа ня-
колко пъти да спре където 
и да е, за да отидем до то-
алетната. Накрая съм зас-
пала. Към 3 сутринта авто-
бусът спря. Аз реших, че сме 
стигнали заветното място 
за почивка и сънена бързо 
изскочих от автобуса в тър-
сене на тоалетна. Дори не 

задължителен престой меж-
ду 3-5 ч. сутринта, когато се 
извършват нощни курсове. 
Само дето бързах и сърце-
то ми едва не изскочи, че 
ще ме оставят в нищото.

На сутринта вече бя-
хме на автогарата в Дзин-
хун. За мащабите на Китай 
Кунмин не е индустриален 
град и не е много впечатля-
ващ. Не може да се срав-
ни с Шънджън, Шанхай, 

Девствената гора 
Сишуанбанна

Провинция Юннан 

Първи докосвания до Поднебесната

с апокалиптичната карти-
на как автобусът тръгва без 
мен и аз оставам насред ни-
щото без документи и теле-
фон. Слава богу, накрая ви-
дях един човек, който леже-
ше на съседното легло в ав-
тобуса, и облекчено го про-
следих. Седнах на място-
то си в нетърпеливо очак-
ване да потеглим. Да, ама 
не, по-късно разбрах, че в 
Китай, превозвачите имат 

Пекин и т. н. Но за мен 
тогава беше нещо неверо-
ятно. В България човек не 
може да види такива сгра-
ди и такъв мащаб. В срав-
нение с него Дзинхун ми се 
стори като малко провин-
циално градче в България. 

Автогарата беше доста 
стара, а градът не ми на-
прави особено впечатление 
освен това, че беше ужасно 
горещо и задушно. Сишуна-
банна се намира на грани-
цата с Мианмар и Лаос. 
Много е близо и до Виет-
нам. Изобщо това беше ек-
зотично място, нетипично 
за повечето места в Китай. 
Навсякъде имаше палми и 
архитектурата беше повли-
яна от разни пясъчни фор-
ми и цветове. 

Ние с Мони решихме да 
не губим време и директ-
но да потърсим първата си 
дестинация – тропическа-
та девствена гора на Си-
шуанбанна. В туристиче-
ските брошури имаше кар-
та, която ни показваше къ-
де се намира всяка атрак-
ция, и Дзинхун беше са-
мо отправната точка, а це-
лият ни маршрут бе извън 

се огледах какво има нао-
коло. След като намерих то-
ва, което търсех, и излязох 
навън, изведнъж се огледах 
и осъзнах, че съм на нещо 
като автогара или просто 
спирка за автобуси. 

Имаше сигурно 50 
автобуса, а аз толкова 

бързо слязох, че не 
запомних кой е нашият. 
Паника! Започнах да се 

лутам като муха без глава 
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небесносиня роба, танцу-
ваше. Изведнъж тя впери 
ръце към небето и отвся-
къде долетяха пауни, сто-
тици пауни, които накаца-
ха около нея. 

Гледката беше магична. 
Те започнаха спокойно да 
кълват на поляната, а ние 
успяхме да направим мно-
го снимки. Там имаше и 
ресторанти с традиционна 
кухня, но ние бяхме прека-
лено ентусиазирани, за да 
ядем, и ги подминахме. На-
вътре паркът ставаше все 
по-горист. Интересни ма-
газинчета и барчета се гу-
шеха в стволовете на дебе-
ли дървета, пътеки, които 
се разделяха във всякакви 
посоки. Паркът очевидно  
беше огромен. 

Ние решихме да вървим 
по главната пътека, фауната 
определено не беше типич-
ната за Китай – истинска 
тропична гора. В един мо-
мент се озовахме на голям 
въжен мост високо над ре-
ка. Отвъд моста се вижда-
ше нещо като селце. Беше 
на едно от малцинствата, 
населяващи региона. 

Жени в шарени носии ни 
почерпиха с алкохол, 

типичен за малцинството, 
който имаше същия вкус 
като ракия. Явно очакваха 
от нас да се подлютим, но 
ние, нали сме си свикна-
ли, даже си поискахме още. 
Жените бяха много разве-
селени от нас. В селцето 

се включихме и в тяхно 
традиционно хоро. Купих 
си и сладък бамбук. В Ки-
тай това е много популярен  
сладкиш. 

След като обиколихме 
колкото можахме, 

решихме, че е време 
да потърсим къде ще 

преспим. 
Започнахме да търсим хоте-
ли в интернет. По телефона 
отвсякъде ни казваха, че не 
приемат чужденци. Накрая 
от едно място се съгласи-
ха да ни приемат. Качихме 

свободно в 300 хектара дъж-
довна гора. Само тук в Ки-
тай може да видите азиат-
ски слонове в пустошта. 
Освен това може да види-
те шоу програма с дресира-
ни слонове и да се разходи-
те във ферма за  пеперуди.

Паркът на малцинство-
то дай, най-голямото мал-
цинство в региона, пък ще 
ви потопи в културата на 
този етнос. Ако посетите 
парка през октомври или 
през юли, ще станете сви-
детели и на едни от най-го-
лемите фестивали на мал-
цинството, през април пък е 
Водният фестивал. Не про-
пускайте и храма, където 
ще получите благословия-
та на боговете.

В района Сишуанбанна 
има още много незабрави-
ми места. Може да посети-
те чаените плантации и да 
опитате традиционния чай 
пуър. Можете да се разходи-
те в кралската градина на 
бившия крал на дай, да раз-
гледате тропическата бота-
ническа градина, да спите в 
къщичка на дърво над тро-
пическата джунгла или да 
пътувате с лодка по реката 
от една местност в друга. 

Сишуанбанна ще ви 
предложи безкрайни чудеса, 
тук само загатвам за част 
от тях. Неслучайно райо-
нът е известен като „малкия 
Тайланд“. Достъпът е лесен. 
Настанявате се в Дзинхун 
и ползвате микробусчетата 
до определена дестинация 
на Сишуанбанна. Цената 
на билета, когато аз ходих, 
беше около 15 юана (4 лв.).  
Все пак се подгответе. 

Задължително ви тряб-
ват карта на местността, 
имената на дестинациите, 
които искате да посетите, 
на китайски и всичко не-
обходимо да издържите го-
рещото тропическо време. 
След като посетите Сишу-
анбанна, не забравяйте да 
изпратите снимки и до на-
шата редакция и да разка-
жете вашите впечатления. 
Попътен вятър!

Галина ТОнЕВА
Сишуанбанна – София

се на бусчето и обратно в 
Дзинхун. Само че батерии-
те на телефоните ни се из-
тощиха и без помощта на 
навигацията, естествено, се 
изгубихме. 

Накрая попаднахме в 
някакъв жилищен квартал, 
който ни се стори много 
съмнителен. Не беше из-
общо съмнителен, но ние 
още не знаехме колко е без-
опасно в Китай, колко дру-
желюбни са хората и каква 
е престъпността. Намерих-
ме някакъв хотел, в който 
ни приеха. Вече толкова се 

бяхме притеснили от това, 
че се изгубихме, че хотелът 
също ни се стори съмни-
телен. Беше малко хотел-
че с ресторантче на първия 
етаж. Настанихме се и сля-
зохме на вечеря. 

Готвачът, много едър и 
симпатичен китаец, 

директно ни заведе до хла-
дилниците и ни накара да 
си изберем каквото искаме 
от продуктите, а той щял 
да ни го сготви. 

След като ни нахра-
ни много вкусно и си по-
говорихме, се качихме 

успокоени в стаята. Вече 
чертаехме планове за следва- 
щия ден, когато я видяхме. 

Мишка в малката  
ни стая! Тя, горкичката, 
също не можеше да се 

скрие от нас. 
Нощта не мина много спо-
койно. На другия ден, из-
нервени и недоспали, реши-
хме, че ще прекъснем ек-
скурзията и ще се върнем в 
кампуса. Явно ни беше още 
рано да пътуваме в Китай, 
все още не бяхме свикна-
ли да сме толкова далеч от 

сигурността на общежити-
ето и цялото преживява-
не предния ден ни накара 
да усетим носталгията по 
дома. 

Месец по-късно този 
проблем вече нямаше да 
съществува, но за жалост, 
това беше единственото, 
което успяхме да видим 
от Сишуанбанна.

А Сишуанбанна има тол-
кова много какво да пред-
ложи. Долината на дивите 
слонове например, където 
може да видите цели стада 
от слонове да се разхождат 

градчето. Планирахме да 
обикаляме 7 дни и да ви-
дим колкото се може по-
вече от региона. Упътиха 
ни на кое бусче трябва да 
се качим, след което бла-
гополучно бяхме стоваре-
ни в нищото. Буквално си 
беше нищо. Път и банкет, 
това беше. 

Повървяхме малко, леко 
смутени от неизвестното, и 
видяхме голяма табела 

西双版纳原始林公园
парк „Девствена гора 

Сишуанбанна“
В началото паркът пред-

ставляваше огромно откри-
то пространство с джунгло-
подобни гори, поляни и езе-
ра. Не бяхме повървели и 
300 метра и първата неза-
бравима гледка ни пора-
зи. На поляната до езеро-
то пред нас имаше някакво 
представление. Беше пус-
ната екзотична музика и 
красива жена, облечена в 

Водният фестивал  
в парка на малцинството дай
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Съвремие

Преди дни въоръжени тълпи атакуваха 
Капитолия – Меката на световната либерална 
демокрация, някогашния „край на историята“ 
– най-висшето възможно състояние на 
развитието на света, „светлото бъдеще на 
останалото човечество“, мечтаещо като 
Тодор Колев „как да ги стигнем американците“.

о медиите съоб-
щенията за ста-
налото звучаха 
като аналог на 
събитията през 
1789 г., когато 

тълпите атакуват Бастилията 
и дават начало на Френската 
революция, и на ноемврий-
ската нощ през 1917 г., кога-
то е нападнат Зимният дво-
рец и започва Октомврий-
ската революция. И това не 
е случайно – социалното не-
равенство и класовото разде-
ление по време на Френска-
та революция във Франция и 
на Октомврийската револю-
ция в Русия не е по-голямо 
от това днес в САЩ, където 
трима олигарси притежават 
повече богатство, отколкото 
50 % от всички американци. 
Нищо, че на онова тогава са 
му викали „монархия“, а се-
га го наричат „демокрация“. 
И едното, и другото са ка-
питализъм, макар и на раз-
лични стадии на развитие.

Разбира се, днес живеем 
не в 1789 и 1917 г., независи-
мо че основната логика на 
развитие на капитализма е 
същата, но различното е, че 
държавата разполага с мно-
го повече инструменти и с 
много по-бързи комуника-
ции, за да се справи с напа-
дателите. Американска ре-
волюция няма да се състои 
днес, както Френската или 
Октомврийската, но фактът 
си остава. Социалните нера-
венства и противоречия не 
са по-малки. Затова и хиля-
ди американци са готови да 
стрелят като нападателите 
на Зимния дворец и да сла-
гат ешафоди като нападате-
лите на Бастилията. 

Америка се тресе,  
а с нея и останалият свят, 

който в нарастваща степен 
не иска САЩ да го упра-
вляват, да му дават ум и 
разум какво е „демокра-
ция“, да го санкционират с 

П

Хората по света вече не искат да 
бъдат управлявани от Америка

икономически и политиче-
ски забрани, с бомби и дро-
нове и да му нареждат как-
во да прави.

Преди 1989 г. у нас беше 
популярна фразата, че „друж-
бата със СССР е като слън-
цето и въздуха за всяко жи-
во същество“. Перестроечни-
ят разпад на СССР и запра-
щането на България в друга 
геополитическа орбита бър-
зо доведоха до това, че би-
вши съветски възпитаници 
и ползвачи на връзките със 
СССР станаха яростни ру-
софоби и превърнаха „друж-
бата с Америка като слън-
цето и въздуха за всяко жи-
во същество“.

В България и по света 
шестваше най-мощната 
пропагандна машина в 

историята – Холивуд. 
Броят на американските 
филми по български теле-
визионни канали за 30 годи-
ни е поне 100 пъти по-голям, 
отколкото съветските до 1989 
г. У нас премиерът послуш-
но заговори как трябва да 
се слушат „големите начал-
ници“. И така бе не само у 
нас, а в цяла Източна Евро-
па и голямата част от оста-
налия свят.

Задачата бе да се наложи 
т. нар. мека сила и да се за-
воюва световно обществено 
мнение, послушно на глобал-
ния капитал под американ-
ско господство. Да се наложи 
масово неолиберално идео-
логическо съзнание, гледащо 
възторжено в Америка ка-
то „края на историята“, към 
който всички хора трябва да 
се стремят. Наплодиха се и 
у нас купища евроатланти-
ци, взеха около 2 милиарда 
долара за 31 години от аме-
рикански структури, за да 
създават идеологически об-
работващи политиците и ма-
совото съзнание НПО-та,  да 
използват медии  и всякакви 
други възможни идеологиче-
ски апарати, които да обос-
новават кой ще управлява 
света през 21-ви век и да за-
явяват, че трябва да гледаме 
какво става във Вашингтон 
и да правим същото.

Е, във Вашингтон въоръ-
жени тълпи нападнаха Ка-
питолия. Не искат онези там 
да ги управляват. А остана-
лият свят трябва ли да иска 
те да го управляват, използ-
вайки идеологически мека-
та сила на НПО-та, медии и 
Холивуд или твърдата сила 
на бомби, дронове и всякак-
ви други супернови оръжия?

Известна е фразата  
Sic transit gloria mundi 

(Така отминава световната 
слава).

 Световната неолиберална, 
атлантическа и америка- 
ноидно-глобалистка слава за 
около три десетилетия отте-
че в канализацията на исто-
рията. Както казва още дре-
вногръцкият философ Хе-
раклит,  „Всичко тече, всич-
ко се променя“.

За разлика от времето на 
Хераклит обаче, днес всич-
ко тече, всичко се променя с 
хиляди пъти по-голяма ско-
рост. Така се оттече за око-
ло три десетилетия в мина-
лото готовността на стотици 
милиони хора по света да се 
подчинят на световния „го-
лям началник“. Някои мо-
же да страдат от т. нар. сток-
холмски синдром и да искат 
това управление, но светът 
не го иска и това го казва 
не кой да е, а американски-
те социологически агенции.

Наскоро бе публикувано 
проучване на агенция 

„Галъп“ на доверието към 
САЩ в 29 различни  

страни в света. 
Това е най-старата организа-
ция за емпирични социоло-
гически изследвания в света, 
която установи  рязък спад 
на това доверие от 2017 г. на-
сам към опитите на САЩ 
да се изявяват като водещи 
света към по-добро бъдеще. 
Ако средно за всички тези 
страни през 2017 г. 22% от 
гражданите са одобрявали 
САЩ,  днес това одобрение 
е паднало на 18%. При това 
доверието към САЩ и одо-
брението към това, което те 
правят, е рухнало  в страни, 
възприемани като техни съ-
юзници.

Най-типичен е примерът 
с Великобритания –  само 
15% гледат позитивно на 
САЩ, а 75% гледат с неодо-
брение към опитите им да 
се правят на лидери. В дру-
гата голяма западна сила – 
Германия, водеща се за ос-
новен европейски съюзник 
на американците, само 6% 
от гражданите гледат с одо-
брение на САЩ, толкова 

колкото и в Иран, който е 
жестоко преследван от аме-
риканците. Ако едва 6% от 
германците одобряват това, 
което правят САЩ, това оз-
начава, че така нар. евроат-
лантическо единство е само 
формална фасада.

Очевидно огромната част 
от германците затова и е го-
това да се противопостави 
на натиска на САЩ към 
тяхната външна политика 
и по-специално на опитите 
да бъдат принудени да се от-
кажат от „Северен поток 2“. 
Парадоксът е, че дори в Ру-
сия гледат с по-голямо одо-
брение на САЩ, отколкото 
в Германия – 89% от герман-
ците не одобряват американ-
ското лидерство в света, до-
като в Русия неодобрението 
е 71%. Колкото и странно да 
звучи, в Русия има повече 
американофили, отколкото 
в Германия и Великобрита-
ния. Но и в останалите аме-
рикански „съюзници“ в Ев-
ропа нещата не стоят добре 
за американците – 

78% от италианците 
и нидерландците не 

одобряват лидерството на 
САЩ. Същото е валидно 
за 75%  от французите, 

80%  от белгийците, 76% 
от датчаните, 79%  от 

испанците.
Парадоксалното е, че Алба-
ния е единствената страна, в 
която процентът на одобря-
ващите САЩ е над полови-
ната от населението. 56% от 
албанците гледат все още по-
зитивно към тях. След това е 
Мавриций с 50% одобрение. 
Ако имат сигурни съюзни-
ци някъде в света америка-
нците, то това са албанците 
и живеещите на остров Мав-
риций. Навсякъде другаде 
повечето от хората не ги одо-
бряват и не ги искат. Само 
албанците и маврицианци-
те искат да слушат и да се 
подчиняват на „големия на-
чалник“.

Подобни данни пока-
за малко преди това про-
учването в 13 държави от 
другата голяма американ-
ска агенция за емпирични 
социологически изследва- 

ния – „Пю Рисърч Център“. 
В нито една от изслед-

ваните европейски държа-
ви няма случай по-голямата 
част от населението да гледа 
на САЩ позитивно. В това 
изследване 84% от анкети-
раните отговарят, че САЩ 
са неспособни да се справят 
с пандемията от Covid-19, и 
мнозинството смята, че не е 
работа на американците да 
се месят в работите по света. 
Рейтингът на САЩ е най-ни-
сък в сравнение с всички из-
следвания през последните 
две десетилетия.

Паралелно с това ста-
на известен още един факт, 
свързан с досегашните ос-
новни инструменти на САЩ 
да създават позитивен образ 
по света – това е холивудска-
та пропагандна машина, от 
която по хиляди телевизион-
ни канали по света ежеднев-
но към милиарди хора вър-
вят определени въздействия, 
в които Америка е спасите-
лят на човечеството от ня-
кой диктатор, терорист или 
космическо бедствие. 

След като през 2014 г.  
Китай изпревари САЩ по 
БВП по паритет на покупа-
телната способност, през ок-
томври 2020 г. за първи път 
той излезе преди америка-
нците и по продадените фил-
ми и спечеленото от тях. 

Китай вече е № 1 на 
световния филмов пазар, 

който е водещ инструмент 
за създаване на позитивен 
образ и идеологическо въз-
действие.  Така се реализира 
поставената от Китай  стра-
тегическа задача да засили 
„меката сила и международ-
ното влияние“ на своята кул-
тура. Преди това Холивуд 
много разчиташе финансо-
во на огромния китайски па-
зар. Сега вече това става все 
по-малко възможно.

Такива неща стават, до-
като върви глобалната пан-
демия. Върви и гигантско 
пренаместване на доверие-
то и геополитическата, ге-
окултурната, геоидеологи-
ческата власт. Едни си за-
минават, други идват.

Препечатано от  
сайта „Клуб 24 май“

Проф. Васил ПРОДанОВ
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вартал Хъси Син- 
чън официално 
е обявен за пър-
вия междунаро-
ден квартал за 
таланти  в Нан-

кин, който предоставя ця-
лостни услуги и подкрепа за 
чуждестранни специалисти, 
съобщи електронното изда-
ние на в. „Жънмин жъбао“.  

Като важен град за раз-
витието на науката и обра-
зованието и единствения 
пилотен център в стра-
ната за цялостни рефор-
ми на системата на нау-
ката и технологиите, Нан-
кин през последните годи-
ни прилага нова концеп-
ция за развитие, ускорява 
изграждането на иноватив-
на инфраструктура и осигу-
рява мощна движеща сила 

за укрепване на високока-
чественото икономическо 
развитие.

Нанкин е важен център 
на науката и образование-
то в Китай. Сега там има 
53 университета (без да се 
броят военните академии) 
и 84 членове на Китайска-
та академия на науките и 
Китайската инженерна ака-
демия. По брой на студен-
ти и аспиранти на 10 000 
души Нанкин е на второ 
място в страната.

През 2020 г. броят на ви-
сокотехнологичните пред-
приятия в града надхвър-
ли 7000. В същото време 
Нанкин предложи броят 
на високотехнологичните 
предприятия да надхвър-
ли 20 000 по време на 14-
ия петгодишен план, за да 

К
Международен квартал за таланти в Нанкин

Китай държи близо 
80% от световния 
пазар на дронове

азработката и 
приложението 
на дронове са ва-
жни показатели 
за нивото на тех-
нологични ино-

вации и производството от 
висок клас в дадена стра-
на. По данни на статисти-
ката в момента Китай дър-
жи близо 80% от глобалния 
пазар на безпилотни лета-
телни апарати и според екс-
перти този сектор може да 
се превърне в нов двигател 
за икономическия растеж 
на страната.

През последните годи-
ни продажбите на дронове 
в световен мащаб постоян-
но се увеличават, а повише-
ното пазарно търсене води 
след себе си разрастване и 
на индустрията за тяхна-
та разработка и производ-
ство. През 2019 г. пазарът 
на дронове е бил около 18 
млрд. долара, а очаквания-
та са до 2025 г. той да се уд-
вои и достигне 42,8 млрд.

Много китайски компа-
нии за безпилотни летател-
ни апарати насочиха вни-
манието си към задгранич-
ните пазари. Според Цуей 
Хълин, президент на такава 
фирма от Сиан, в момента 

те доставят в повече от 50 
страни дронове със специ-
фични функции за различ-
ните клиенти, съобразени с 
техните конкретни нужди.

През последните годи-
ни индустрията на безпи-
лотните летателни апара-
ти се развива бързо и се 
използва широко за лично 
потребление, в селското и 
горското стопанство, в гео-
графски проучвания, мони-
торинг на околната среда, 
инспекция на електропро-
води, както и за въздушна 
фотография. 

Между 2008 и 2019 г. 
глобалната индустрия за 
дронове е привлякла ин-
вестиции за над 4 трили-
она долара, а пазарният по-
тенциал е огромен.

Бай Мин, заместник-ди-
ректор на Института за 
проучвания на междуна-
родните пазари при Ки-
тайската академия за тър-
говия, вярва, че индустри-
ята на безпилотните лета-
телни апарати може да се 
превърне в нова точка на 
икономически растеж за 
страната. 

Р

допринесе за фундаментал-
на трансформация на им-
пулса за развитие, посочва 
„Жънмин жъбао“.

Малките и средните 
технологични предприя-
тия, високотехнологичните 
компании, специализира-
ните и новите фирми, как-
то и публично листваните 

на борсата от тях се пре-
връщат в основната сила 
зад устойчивото и дълго-
срочно развитие на иконо-
миката на Нанкин.

Нанкин е предприел ре-
дица мерки за привличане 
на таланти. През последни-
те три години, в рамките 
на строителния проект на 

М

К

анастирът Ша-
олин, разпо-
ложен в про-
винция Хъ-
нан, Центра-
лен Китай, в 

сътрудничество с универ-
ситета Хънан, ще обуча-
ва чуждестранни експер-
ти в ушу – традиционните 
китайски бойни изкуства. 

Агенция Синхуа съ-
общи от Джънджоу, че 
се предвижда от различ-
ни части на света да се 
набират кандидати, кои-
то желаят да изучават ки-
тайско ушу.  Тази инициа-
тива ще позволи на фено-
вете на китайските бойни 
изкуства от повече стра-
ни да се потопят по-дъл-
боко в традиционната ки-
тайска култура, каза рек-
торът на известния мана-
стир Шъ Йонгсин.

Миналата 2020 г. Уни-
верситетът Хънан в Джън- 

итай ще изстреля главния мо-
дул на планираната косми-
ческа станция с ракета „Чан-
джън-5B“ през пролетта от 
град Уънчан, провинция Хай-

нан, заяви главният дизайнер на пилоти-
раната космическа програма на Китай, 
цитиран от в. „Жънмин жъбао“. 

Всички тестове на модула вече са при-
ключили, избрани са и космонавтите, кои-
то преминават подготовка. Според пла-
на на мисията изграждането на косми-
ческата станция ще отнеме още 11 из-
стрелвания, чрез които ще бъдат изве-
дени в орбита главният модул, два лабо-
раторни модула, 4 товарни и 4 пилоти-
рани секции.

В манастира Шаолин ще 
обучават чуждестранни 
специалисти по ушу

Изстрелват основния модул 
на космическата станция

джоу, столицата на про-
винцията, беше първият 
мултидисциплинарен ки-
тайски университет, кой-
то откри институт по ушу. 
Институтът започва да си 
сътрудничи с манасти-
ра Шаолин за съвмест-
но обучение на специа-
листи, които да обучават 

чуждестранни любители 
на ушу.  Според плана око-
ло 30 възпитаници на то-
зи университет ще пътуват 
до задграничните култур-
ни центрове на манасти-
ра Шаолин, за да подпо-
могнат разпространението 
на традиционни китайски 
бойни изкуства.

известния иновативен град, 
Нанкин привлече 8 лауре-
ати на Нобелова награда 
и на наградата „Тюринг“ и 
115 местни и чуждестран-
ни академични представи-
тели, за да внедрят инова-
ции или да отворят бизнес 
в Нанкин. Градът е наел 
1,1 милиона студенти, съз-
давайки „силно магнитно 
поле“ за таланти. 

От началото на 13-ия 
петгодишен план общо 836 
предприятия са идентифи-
цирани като високотехно-
логични  сред  компаниите, 
избрани по проекта за та-
ланти „Предприемачество 
в Нанкин“. Те се превърна-
ха в мощен стълб за ико-
номически растеж, тран-
сформация и модернизация 
в Нанкин.
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жан Нан сам 
прави снимки-
те. „В началото 
исках да изра-
зя себе си“, каз-
ва 27-годишният 

мъж. „Постепенно проек-
тът се превърна в терапия 
и връзка за мен и моите мо-
дели, за да разберем емоци-
ите, които са като мъгла, 
която не можеш да уловиш 
или да се отървеш.“

Тогава той отваря фото 
студио в град Ухан, провин-
ция Хубей, и през 2018 г.  
започва чрез социалната 
мрежа Уейбуо да търси бо-
рещи се с депресията хо-
ра, за да споделят своите 
истории и да бъдат негови 
модели. Стотици се свърз-
ват с него.

Проектът се превръща 
в сензация в цялата стра-
на и предизвиква дискусии 
за психичното здраве. „Ма-
кар и в днешни дни ситу-
ацията да е по-добра и хо-
рата да говорят открито за 
това, има някои недоразу-
мения относно психичните 
заболявания“, казва Джан 
Нан в интервю за „Чайна 
дейли“. „Чрез моите сним-
ки аз искам „невидимите“ 
чувства да бъдат видени и 
да кажа на хората с депре-
сия, че не са сами.“

Той добавя, че обще-
ството, особено членовете 
на семейството, трябва да 
осигурят подкрепа и гри-
жи за онези, които се бо-
рят с депресията. Неговите 
снимки бяха изложение във 
фотографска галерия в гр. 
Сямън, провинция Фудзи-
ен, миналата година. Кура-
торът на изложбата У Сиху-
ан казва, че Джан използва 
фотографията, за да запе-
чата „колапса“ и обърква-
нето в живота.

„Знам, че за никого не 
е лесно да се разкрие пред 
обществото“, казва фото-
графът. „Възхищавам се 
на смелостта на тези хо-
ра, които идват при мен и 
споделят историите си без 
уговорки.“

Данни на Световната 
здравна организация показ-
ват, че депресията е растящ 
проблем за общественото 
здраве в световен мащаб. 
Около 246 милиона души 
в света страдат от това за-
боляване, като жените са 
повече от мъжете. В Ки-
тай 54 милиона души са с 

диагноза депресия и тя е 
една от водещите причи-
ни за самоубийствата.

За разлика от обичайни-
те колебания в настроение-
то и краткотрайни емоцио-
нални реакции на предиз-
викателства от ежедневие-
то, депресията може да се 
превърне в сериозен здра-
вословен проблем, от кой-
то засегнатият да страда 
много, да не е ефективен 
в работата, в училище и в 
семейството. В най-лошия 
случай тя може дори да до-
веде до самоубийство, каз-
ват от СЗО.

Отвъд депресивните 
усещания

Джан Нан казва, че 
депресията те кара да се 
чувстваш като „хванат във 
водовъртеж или покрит с 
огромна сянка“. Той се 
опитва да улови с каме-
рата това усещане в ежед- 
невието.

Според списанието Har- 
vard Health депресивните 
атаки са по-сложни от хи-
мичния дисбаланс. Има 
много възможни причи-
ни, сред които неправил-
но регулиране на настрое-
нието от мозъка, генетич-
на уязвимост, стресови съ-
бития в живота, лекарства 
и медицински проблеми.

Всяка история в „На-
бръчкан воал“ доказва кол-
ко сложно е психичното за-
боляване и вредата, която 
може да причини на хората 
от всички възрасти и сфе-
ри на живота.

Джан Нан обикновено 
първо разговаря с хората с 
депресия и записва разго-
вора с камера или смарт-
фон. Понякога пуска успо-
кояваща музика, за да об-
лекчи стреса или нервност-
та. Той използва различни 
настройки на апарата или 
предмети като рибки, легло 
и плюшени играчки, за да 
улови настроението с обек-
тива си.

Но не е лесно да се ос-
тави потока от истински 
настроения и да се запе-
чата моментът. Джан каз-
ва, че повечето хора се ус-
михват и се преструват, че 
са щастливи и здрави, ко-
гато за първи път се свър-
жат с него. Но тази маска е 
свалена, когато се открият. 

В проекта стотният му 

модел е 23-годишна же-
на от град Нанкин с ник-
нейм Яя. 

За първи път й поста-
вят диагноза депресия през 
2013 г., когато е в първи 
курс на гимназията и по-
чива дядо й. Оттогава тя 
е сама през цялото време, 
докато ходи на училище, 
яде и спи. Дядо й се гри-
жи за нея, след като роди-
телите й вземат по-малкия 
й брат и се преместват да 
работят в друг град. Яя се 
среща с тях няколко пъ-
ти в годината. Това, кое-
то й дават те, са само па-
ри. По време на най-тъм-
ния й период тя е подло-
жена на електроконвулсив-
на терапия в продължение 
на шест седмици. 

Яя разказва на Джан, че 
според родителите й депре-
сията е нещо като настин-
ка и ще отмине сама. Тя 
кандидатства за фотосеси-
ята тази година, след като 
се почувствала по-добре, 
защото иска да запечата 
момента. „Когато се сри-
на следващия път, снимка-
та може да ми напомни, че 
съм се чувствала добре и 
мога да се възстановя“, ци-
тира думите й Джан Нан.

Друга жена, която пра-
ви впечатление на фотогра-
фа, е с псевдоним Сяо Мън 
от провинция Хайнан, коя-
то се включва в проекта 
през 2018 г. „Тя не може-
ше да сдържи сълзите си, 
когато разказваше своята 
история“, обяснява Джан, 
улавяйки момента, в кой-
то те се стичат.

Видимост към 
уязвимостта

Макар че това не е пър-
вият подобен проект, „На-
бръчкана мъгла“ привлече 
вниманието на медиите и 
обществеността и предиз-
вика дискусии за психични-
те заболявания като депре-
сия и тревожност, които се 
увеличават според нацио-
нално проучване за пси-
хичното здраве, водено от 
Хуан Юецин, директор на 
отдела за социална психи-
атрия и поведенческа ме-
дицина на Пекинския ин-
ститут за психично здраве. 
Резултатите от него бяха 
публикувани в сп. Lancet 
Psychiatry през миналия 
февруари. Те показват, че 
„психичните разстройства 

са все по-често явление в 
Китай през последните 30 
години. Според учените 
16,6% от възрастните ки-
тайци са имали психич-
ни заболявания в някакъв 
момента от живота. В до-
клада се казва, че бързата 
социална промяна вероят-
но ще доведе до общо уве-
личаване на психологиче-
ския натиск и стрес. В не-
го се призовават властите 
да обърнат по-голямо вни-
мание на грижите за пси-
хичното здраве.

Според асистента по 
психология в университе-
та „Цинхуа“ Ли Сунуей те-
зи открития са знак, че хо-
рата започват да признават 
депресията за заболяване. 
„Също като тялото, така и 
настроенията могат да се 
разболеят“, казва той в ста-
тия в официалния си ака-
унт в Уейбо.

Ли Сунуей цитира от-
къси от книгата на Артур 
Клейнман „Социален про-
изход на нещастията и бо-
лестите: депресия, неврас-
тения и болка в съвреме-
нен Китай“, публикувана 
през 1988 г. В нея се казва, 
че в миналото психично-
то страдание е било много 
по-вероятно да бъде изра-
зено от китайския пациент 
в соматична форма, като 
телесно заболяване напри-
мер, отколкото като пси-
хично страдание, например 
чувство на тъга или загу-
ба на интерес, както чес-
то се представя на Запад. 
„Когато е възможно да се 
постави диагноза депресия, 
колкото и ужасно да е това, 
има ефективно лечение“, 
казва Ли.

Основната пречка е, че 
повечето хора не търсят по-
мощ от специалист, убеден 
е Лу Лин, директор на шес-
та болница към Пекинския 
университет и учен в Ки-
тайската академия на на-
уките.

„Трябва да премахнем 
стигмата и срама, като ак-
тивно и открито подкрепя-
ме нашите приятели и чле-
нове на семейството, кои-
то са в депресия“, подчер-
та Бернхард Швартландер, 
бивш представител на СЗО 
за Китай.

Има един медицин-
ски термин – „усмихната 
депресия“. Той се отнася 
за човек, който изглежда 

щастлив пред другите и 
се усмихва чрез болката 
си, като държи вътрешни-
те си сътресения скрити. 
Това е голямо депресив-
но разстройство с атипич-
ни симптоми. Следовател-
но много хора не знаят, че 
са в депресия и не търсят  
помощ.

Предприемане  
на действия

Добрата новина е, че 
здравните власти са забеля-
зали тази тревожна тенден-
ция и предприемат дейст-
вия.

През септември Нацио-
налната здравна комисия 
публикува план за действие 
за превенция и лечение на 
депресията, особено сред 
уязвимите групи, включи-
телно бременни, възрастни 
и хора, подложени на силен 
стрес в работата. В него се 
изисква средните училища 
и университетите да започ-
нат задължителни часове 
по психично здраве, където 
да популяризират знания за 
превенцията на депресията 
сред младите. Планът има 
за цел поне 30% от хората 
с депресия да имат достъп 
до лечение до 2022 г., а до  
2030 г. процентът да се уве-
личи на 80.

Според Американския 
институт за психично здра-
ве депресията обикновено 
се лекува с лекарства, пси-
хотерапия или комбинация 
от двете. Ако тази терапия 
не облекчи симптомите, се 
прилага електроконвулсия 
и други стимулиращи мо-
зъка лечения. При около 
70% от хората с клинична 
депресия има подобрение 
след лечението.

Различни неправител-
ствени групи, като онлайн 
общности например, кои-
то се фокусират върху пси-
хичното здраве, помагат в 
болниците и повишават об-
ществената осведоменост.

Джан Нан се радва на 
промените. Според него 
подобна подкрепа или до-
ри най-малкият жест може 
да промени хората с депре-
сия. В момента той подгот-
вя сценарий за документа-
лен филм. „Депресията не 
е слабост или недостатък 
на характера“, уверен е той. 
„Тя е като лош грип в ума, 
който може да се излеку-
ва с подходящо лечение.“

здраве

Фотограф помага на хората в депресия

Д

Фотографски проект за хора в депресия на млад фо-
тограф помага да се промени начинът, по който китайци-
те гледат на психичните заболявания.

Проблеми със заспиването, липса на апетит и сили, 
загуба на интерес към всичко – Джан нан много добре 
познава това състояние и е наясно, че депресията му се 
завръща. За първи път му поставят диагнозата лека де-
пресия, когато е в гимназията. Този път той решава да 
запечата усещанията си с фотоапарат. неговият фото-
графски проект „набръчкан воал“ продължава около три 
години. Той снима над 100 души, предимно жени, на въз-
раст между 14 и 30 години, които се борят с психически 
проблеми. Повечето от тях са леки случаи.
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итайският пре-
зидент Си Дзин- 
пин призова да 
се осигури до-
бър старт за ця-
лостно изграж-

дане на модерна социалис-
тическа държава, предаде 
агенция Синхуа. Агенция-
та цитира важна реч на ки-
тайския лидер, произнесена 
на откриването на учебна се-
сия в Партийната школа на 
ЦК на КПК, в която участва-
ха високопоставени провин-
циални и министерски слу-
жители. Си подчерта необхо-
димостта от решително при-
лагане на водещите принци-
пи на петата пленарна сесия 
на 19-ия ЦК на КПК и при-
зова длъжностните лица да 
разберат точно новия етап 
на развитие, да действат по 
новата философия на разви-
тие и да ускорят създаване-
то на новата парадигма за 
развитие, за да стимулират 
висококачествено развитие 
през 14-ия петгодишен план  
(2021 – 2025).

Си Дзинпин каза, че но-
вият етап на развитие на Ки-
тай остава в началния етап 
на социализма, но това е и 
нова отправна точка, изгра-
дена върху десетилетия на 
развитие. „Положихме со-
лидна материална основа, 
за да тръгнем на ново пъ-
тешествие и да постигнем 

нови и по-високи цели чрез 
нашите непрестанни уси-
лия от основаването на но-
вия Китай, особено през че-
тирите десетилетия след ре-
формата и отварянето“, ка-
за той. Си Дзинпин уточ-
ни, че новият етап на раз-
витие обхваща следващите 
30 години, през които се оч-
аква Китай да завърши мо-
дернизацията. Той подчер-
та, че първичният етап на 
социализма не е статичен, 
а по-скоро динамичен, ак-
тивен, обещаващ и проник-
нат с енергична жизненост. 
По-нататък той посочи, че 
за да премине социализмът 
на Китай от първостепенния 
етап към по-висок, е необ-
ходимо да се изгради изця-
ло модерен социалистически 
Китай и в основата му да се 

осъществи социалистическа 
модернизация. „Светът пре-
търпява дълбоки промени, 
невиждани от един век, но 
времето и ситуацията са в 
наша полза“, каза Си. Той за-
яви, че има безпрецедентни 
предизвикателства и възмож-
ности както в момента, така 
и за известно време напред, 
но като цяло възможностите 
надвишават предизвикател-
ствата. Си Дзинпин подчер-
та необходимостта партията 
да постигне своята работа и 
постоянство в осъществява-
нето на поставените цели.

След 18-ия национален 
конгрес на КПК бяха из-
ложени много основни те-
ории и концепции за ико-
номическото и социалното 
развитие, като новата фи-
лософия за развитие беше 

основната и най-важната, 
което накара Китай да на-
прави исторически постиже-
ния и трансформации в ико-
номическото развитие, ка-
за Си Дзинпин. Той нареди 
на членовете на партията да 
прилагат изцяло и вярно но-
вата философия за развитие, 
чиито „корени“ и „душа“ се 
крият в стремежа към бла-
госъстоянието на хората и 
националното подмладяване.

Си Дзинпин също така 
подчерта проблемно-ориен-
тиран подход при прилагане-
то на философията, призова-
вайки за по-целенасочени и 
прагматични мерки при сп-
равяне с проблема с небалан-
сираното и неадекватно раз-
витие. Трябва да се положат 
усилия за засилване на осъз-
наването на потенциални-
те опасности, да се упорства 
при разглеждане на най-ло-
шия сценарий и винаги да 
бъдат готови да се справят 
с още по-сложни и трудни 
ситуации, каза Си.

Си каза, че  основна стра-
тегическа задача за цялост-
ното развитие на Китай е да 
се установи с по-бързи тем-
пове новата парадигма за 
развитие, включваща двой-
на циркулация, при която въ-
трешните и задграничните 
пазари се подсилват взаим-
но, като вътрешният пазар е 
основната опора. Само чрез 

изглаждане на вътрешната 
циркулация Китай може да 
устои на бързите промени 
на международната арена, 
отбеляза той. 

Си Дзинпин също та-
ка призова за създаване на 
ефективна система за стиму-
лиране на вътрешното тър-
сене, освобождаване на по-
тенциала на вътрешното тър-
сене и насърчаване на по-
требителските разходи, ка-
то по този начин създаване-
то на свръхразмерен вътре-
шен пазар е устойчив ход на 
историята.

Трябва да се създадат но-
ви предимства, за да участ-
ва Китай в международно 
сътрудничество и конкурен-
ция и трябва да се обърне 
внимание на използването 
на международното обраще-
ние за повишаване на ефек-
тивността и качеството на 
вътрешното обращение, ка-
за Си Дзинпин.

Подчертавайки значе-
нието на цялостното ръко-
водство на партията в про-
цеса на социалистическата 
модернизация на Китай, Си 
Дзинпин призова служите-
лите на всички нива, особе-
но висшите, да продължа-
ват да подобряват политиче-
ските си преценки, разбира-
не и изпълнение за ефектив-
ното прилагане на партий-
ните решения.

К

Трябва да се осигури добър старт за изграждане 
на съвременен социалистически Китай

олям търгов-
ски център 
Jinsha Tianjie, 
който се на-
мира над ви-

сокоскоростната желе-
зопътна гара, отвори 
врати в китайския град 
Чунцин, съобщи елек-
тронното издание на 
„Жънмин жъбао“. Това 
е първият градски тър-
говски център в Китай, 
построен над гара на ви-
сокоскоростен железо-
пътен транспорт TOD 
(развитие, ориентира-
но към транзита). Висо-
коскоростните влакове 

преминават под нео-
бикновения търговски 
комплекс. Дори има на-
блюдателна площадка 
на последния етаж, от 
където можете да ви-
дите високоскоростните 
влакове, преминаващи 
през сградата. Това съ-
оръжение е единствени-
ят транспортен център 
и търговски комплекс 
в Китай, който съчетава 
високоскоростни желе-
зопътни линии, метро, 
обществен транспорт и 
таксита. В допълнение, 
това е модерен и удобен 
търговски център. 

Г

П
рез първата сед-
мица на 2021 г. 
няколко града в 
Китай, включи-
телно Шънджън 
и Суджоу, пред-

ставиха пътни карти за раз-
витие на дигиталната ико-
номика и индустриалната 
дигитализация, целящи да 
насърчат конвергенцията на 
технологиите с целите за ви-
сококачествено икономиче-
ско развитие. Заради епи-
демията от COVID-19 ди-
гиталната икономика и ин-
дустриалната дигитализация 
в Китай навлязоха в период 
на бърз растеж и по някои 
оценки може да се окаже, 
че те реализират над 40% 
от БВП на Китай за 2020 г.

Целите на градовете са 
амбициозни. Администра-
тивният център на провин-
ция Фудзиен – Фуджоу, пла-
нира да увеличи мащаба 
на дигиталната икономика 
до над 500 милиарда юана  
(77,2 милиарда долара) през 
2021 г., а делът й в местния 
БВП да надхвърли 50 про-
цента през 14-ата петилет-
ка (2021 – 2025). Град Су-
джоу в източната провинция 
Дзянсу обяви, че ще работи 
с интернет гиганта „Тенсент“ 

(Tencent) за изграждането на 
четири дигитални центъра за 
дигитална икономика, кои-
то да стимулират високока-
чественото развитие. Градът 
има за цел до 2023 г. да уве-
личи добавената стойност на 
основните индустрии от ди-
гиталната икономика до 600 
милиарда юана, като общи-
ят брой на патентите за изо-
бретения в тази област дос-
тига 7000.

„Пандемията и инвести-
циите в новата 5G инфра-
структура през 2020 г. ус-
кориха развитието на ди-
гиталната икономика“, каз-
ва Джан И, главен изпъл-
нителен директор на бази-
раната в Шънжен iiMedia 
Research. Според Джан И 

новите технологии и прило-
жения, възникнали по вре-
ме на епидемията, като ра-
бота от разстояние, онлайн 
образование и здравни ко-
дове, се очаква да повишат 
обема на китайската диги-
тална икономика до над 40% 
от БВП през 2020 г. в срав-
нение с 36,2% през 2019 г.

През последните 20 годи-
ни Китай положи стабилна 
основа за развитието и на-
предъка на дигиталната ико-
номика. На следващ етап 
трябва да се положат уси-
лия за определяне на точ-
ната насока на конкретните 
сфери на дигиталната иконо-
мика, за да се избегне прека-
лено бърза експанзия, смя-
та Джан И. 

Градове планират бързо развитие 
на дигиталната икономика

Мол над гара за 
високоскоростни 

влакове
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традиции

Страницата подготви 
Красимира ИВАнОВА

Китай под “юен” 
първоначално се 
е разбирало от-
крито простран-
ство, оградено 
със стени, а по-

сле дворът е обозначаван 
като “тинюен” – простран-
ство с жилищни постройки, 
оградено със стени. 

Според археологически-
те проучвания най-ранният  
комплекс съхъюен е от вре-
мето на династия Западна 
Джоу (1045 – 771  г. пр. н. е.), 
като в село Фънчу, в район 
Цишан, провинция Шънси, 
има разкопки на подобен 
комплекс още от времето 
на ранната династия Джоу. 
Това означава, че съхъюе-
ните са се появили преди 
повече от 3000 години.

Структурата на класи-
ческия съхъюен предста-
влява вътрешен правоъ-
гълен двор, заобиколен с 
постройки от всяка стра-
на. Буквално преведено – 
“двор, ограден от четирите 
страни”. Стилистичните ха-
рактеристики на съхъюени-
те в отделните региони са 
различни, като най-предста-
вителни са тези в Пекин.

Пекинските съхъюе-
ни са основните жилищни 

В

зкуството за из-
работване на 
ветрила има 
дълга история 
в Китай, като 
ветрилата от 

пера на дългоопашати фа-
зани се появяват още по 
време на династия Шан. 
На китайски йероглифът 
за ветрило (扇) звучи като 
йероглифа (善) добър, зато-
ва ветрилото носи скрито 
значение, свързано с добро-
та, добронамереност, добро-
детелност и добротворчест-
во, a културата на ветрила-
та и културата на добро-
то са свързани от древни 
времена. 

Сгъваемите ветрила са 
не само идеално средство 
за разхлаждане в летните 
жеги, но и изящен аксесо-
ар на литераторите в древ-
ността, представляващ на-
гъната на хармоника ка-
лиграфска, поетична или 
друга творба, която те чес-
то скривали в ръкава си. 
Едно ветрило в ръка само 
с разперването и свиването 
си придава академичен вид.

Ханджоуските сгъваеми 

И
Ветрилата Уансиндзи

се от поколение на поколе-
ние китайски бит.

За разлика от тесните 
малки дворове на къщите 
от Юга, дворовете на пекин-
ските съхъюени са простор-
ни и достатъчно светли. В 
тях растат китайска фурма 
и райска ябълка, храсти и 
цветя, отглеждат се рибки. 
Китайската фурма и мини 
нарът носят скрити поже-
лания – фурма на китайски 
е “дзао” и звучи като „ра-
но“, а нарът символизира 
много деца. 

Значението на засаде-
ната райска ябълка е, че 
всичко ще върви добре. Ос-
вен това съществува наро-
ден обичай за отглеждане 
на риба в малък рибарник с 
диаметър от 60 до 70 см. По 
време на династия Цин е 
съществувала и поговорка, 
описваща живота в съхъ-
юените така: „Лятна сянка, 

Пекинските съхъюени са основните жилищни 
постройки на родовете кореняци. Те носят дълбоко 
културно съдържание и представляват историческа 
визитна картичка на Пекин

ветрила са толкова попу-
лярни, колкото и ханджо-
уската коприна или чая 
„Драконов кладенец“, ка-
то трите често са наричани 
„трите чудеса на Ханджоу”. 

По време на династия 
Южна Сун столицата Хан-
джоу се превръща в цен-
тър на сгъваемите ветрила. 
И до днес в района между 
улиците Цинтай и Хъфан 
в Ханджоу има много ра-
ботилници за изработка 
на ветрила, затова и ра-
йонът се нарича „Алея на  
ветрилата”.

Сред древните техники 
за изработка на сгъваеми 
ветрила, които са запазени 
и до днес, навярно най-из-
вестната е тази на ветри-
лата Уансиндзи. 

Работилницата за ветри-
ла Уансиндзи е създадена 
през първата година от 
управлението на цинския 
император Гуан Сю (1875), 
като става известна с изра-
ботката на ветрила от чер-
на хартия. 

Ветрилата били намаз-
вани с танин от райска 
ябълка, който не пропуска 

постройки на родовете ко-
реняци. Те носят дълбо-
ко културно съдържание и 
представляват историческа 
визитна картичка на Пекин. 
Когато династия Мин офи-
циално основава столица-
та си в Пекин, тук редом 
с дворцовите комплекси, 
ведомствата, кварталите, 
алеите и хутуните се по-
явяват и съхъюените. Ма-
щабите им варират от го-
леми резиденции на чинов-
ници и богати търговци до 
малки жилища на обикно-
вени хора. 

Двор, ограден от четирите страни

Образци на нематериалното културно наследство

рибарник и нар, стопанин, 
стопанка и едра слугиня“.

Традиционните ки-
тайски съхъюени се отли- 

чават с добре организира-
на структура и внимател-
но проектиран дизайн. По-
стройките в четирите кра-
ища са самостоятелни, но 
свързани помежду си с ве-
ранда. Характерните им 
елементи са специфична 
стена срещу входа, прос-
торната гостна, верандата 
и будоарите, които образу-
ват една цялост. 

Някои съхъюени са с ед-
но общо дворно простран-
ство, има и такива, при 
които дворът е разделен 
на две или на три части. 
Колкото по-дълбок е дво-
рът, толкова по-недостъп-
на за чуждите погледи е 
вътрешността му. 

Изграждането на дома 
се съобразява с фъншуй и 
йерархията в семейство-
то. Съществува определен 
ред, по който се разпреде-
лят стаите за младите и 

Големите и малките съ-
хъюени, разпръснати из це-
лия град, са като гигантска 
мрежа, уловила предаващия 

по-възрастните. През деня 
в съхъюените цари хармо-
ния и щастие, а вечер – ти-
шина и покой. 

дърворезба, инкрустация, 
изрязване и залепяне и то-
ва значително повишава-
ло художественото ниво на 
ветрилото.

Още по време на динас-
тия Цин ветрилата от чер-
на хартия като типични за 
Ханджоу изделия били под-
насяни като дар в импе-
раторския дворец и били 

наричани „ветрила за да-
ряване в знак на почит“. 

В миналото много из-
вестни майстори на ка-
лиграфията и живописта са 
създавали шедьоври върху 
ветрилата Уансиндзи и са 
добавили ценно богатство 
към съкровищницата на ки-
тайската култура. През по-
следните години ветрилата 

Уансиндзи често се използ-
ват като официален пода-
рък за приятели от чужби-
на и се съхраняват в музеи 
по целия свят, превръщай-
ки се в мост за културен об-
мен между Китай и другите 
страни. На представлението 
по случай срещата на вър-
ха на Г-20 през 2016 година 
едно огромно ветрило Уан-
синдзи се разпери бавно на 
сцената, като привнесе ве-
ликолепния дух на Изтока 
и удиви целия свят.

През 2008 година тех-
нологията за изработка 
на ветрилата Уансиндзи е 
включена в Списъка на не-
материалното наследство 
на Китай.

дъжда и предпазва хартия-
та да не се деформира под 
влиянието на слънчевите 
лъчи, затова за едно тако-
ва ветрило казвали, че е ка-
то половин чадър. Обръща-
ло се и голямо внимание 
на украсата на ветрилата. 
Често се прилагали съчета-
ние от калиграфски техни-
ки и техники на рисуване, 
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Микаела Шифрин не се разделя с любимата си ски – „атомик“

К

Н

онсорциум, ог-
лавяван от ки-
тайския ли-
дер в производ-
ството на спорт-
на екипировка 

„Анта Спортс Продъктс“, 
купи финландската фир-
ма „Амер Спортс“ и така 
придоби две от водещите 
марки в ски оборудването 
- „Атомик“ и „Саломон“. 
Стойността на сделката бе 
5,2 милиарда долара, като 
в обезпечаването й участ-
ва и китайският интернет 
гигант „Тенсент“. И двете 
компании са сред местните 
спонсори на Зимните олим-
пийски игри в Пекин през 
2022 година, а освен тях в 
консорциума „Маскот Бид-
ко Ой“ се включват азиат-
ският инвестиционен фонд 
„Фаунтин Вест Партнърс“ и 
компанията „Анамеред Ин-
вестмънтс“, собственост на 
канадския милиардер Чип 
Уилсън.

Офертата бе предложена 
от „Анта Спортс“ през сеп-
тември и бе приета едино-
душно от акционерите през 
декември.  Веднага след то-
ва от финландската фирма 
обявиха в официално съоб-
щение, че сделката е фина-
лизирана и китайската биз-
нес група е получила кон-
трол върху 94% от акции-
те на компанията.

„Анта Спортс“, който 
беше генерален спонсор 
на китайския олимпий-
ски отбор за летните иг-
ри в Рио’16 и за зимните 
в ПьонгЧанг’18, се оценя-
ва на около 12,5 милиарда 

ад 6000 души по-
срещнаха Нова 
година с участие 
в полумаратона 
в Шанхай. Таз-
годишното изда-

ние мина под знака на пан-
демията от Covid-19. Всич-
ки  състезатели и съдии, 
както и организаторите, 
бяха подложени на задъл-
жителни тестове за коро-
навирус преди състезание-
то, а за спазване на про-
тивоепидемичните мерки 

се грижеше сериозен ме-
дицински персонал.

„2020 г. беше специална 
за всички нас, но благода-
ря на лекарите и медицин-
ския персонал и на всички 
в държавата, които овладя-
ха пандемията в Китай и 
животът в голяма степен 
се върна към нормалното. 
Това е моето първо участие 
в това състезание и се на-
дявам да започна година-
та с нов старт”, коментира 
Чуй Джион, който беше на 

Над 6000 в Шанхай 
посрещнаха 2021 г.  
с полумаратон

долара преди придобиване-
то на „Амер Спортс“. Бази-
раният в югоизточния град 
Дзиндзян китайски гигант 
е основан през 1994 г., а 
това е поредната му агре-
сивна стъпка в изкупува-
нето на международно ут-
върдени спортни брандове. 
През 2009 г. компанията ку-
пи правата за Китай вър-
ху стоките на италианския 
производител „Фила“ и в 
момента марката има над 
800 магазина в най-много-
людната страна.

„Амер Спортс“ пък е ос-
нована през 1950 г. и по-
настоящем е сред най-голе-
мите спортни фирми в све-
та и безспорен лидер в про-
изводството на ски. Състе-
зателите, използващи дъ-
щерната й марка „Атомик“, 
постигнаха големи успехи 
на олимпийски игри, пла-
нетарни първенства, както 
и на стартове от Световната 
купа в алпийските дисци-
плини. При подписване на 
сделката звездни проумото-
ри бяха и двамата най-ти-
тулувани скиори през по-
следните години - Марсел 
Хиршер (Австрия) и Мика-
ела Шифрин (САЩ).

Двукратният олимпий- 

ски шампион от игрите 
в Пьонгчанг през 2018 г., 
шесткратен световен пър-
венец, шесткратен носи-
тел на Световната купа 
(2011/12, 2012/13, 2013/14, 
2014/15, 2015/16 и 2016/17) 
Марсел Хиршер е един 
от най-големите специа-
листи в техничните дис-
циплини – слалом и ги-
гантски слалом, като има 
победи и на супергигант-
ски слалом. Обявен е за 
най-добър спортист на Ав-
стрия за 2012, 2015 и 2016 г.  
Хиршер е първият ски-
ор спечелил шест големи 
кристални глобуса при мъ-
жете. Започва кариерата си 
през 2004 година, когато е 
на 15. За Световната купа 
дебютира на 17 март 2007 в 
Ленцерхайде, където става 
24-ти. Прекратява състеза-
телната си кариера на 4-ти 
септември 2019, като в лю-
бимата му колекция са за-
пазени няколко чифта ски 
с марка „Атомик“.

Микаела Шифрин е ро-
дена на 13 март 1995 г. във 
Вейл, Колорадо, САЩ. 
Дебютира в състезание 
за Световната купа на 11 
ноември 2011 г., където 
не успява да се класира 

в гигантския слалом в 
Спиндлерув Млин, Чехия. 
На 27 ноември 2011 г. за-
вършва осма в слалома в 
Аспен, САЩ. На 29 ноем-
ври 2011 г. за първи път се 
качва на подиума, заемай-
ки третото място на слало-
ма в Линц, Австрия.

Първата си победа за 
Световната купа печели 
на 20. 12. 2012 г. в слалома 
Оре, Швеция. На Зимни-
те олимпийски игри в Со-
чи  през 2014 година пече-
ли златен медал в слало-
ма, ставайки най-младата 
олимпийска шампионка в 
дисциплината (на 18 годи-
ни и 345 дни) и завършва 
на пето място в гигантския 
слалом. Оттогава започва и 
„любовта“ и към „Атомик“

Сделката между „Анта 
Спортс“ и „Амер Спортс“ 
пряко засяга и България, 
тъй като основната част от 
производството на ски от 
марките „Атомик“ и „Са-
ломон“ е концентрирана 
във фабриката в Чепеларе. 
Заводът в родопския град 
бе купен от финландската 
компания през 2008 г. и от-
тогава се управлява от под-
разделението „Амер Спортс 
България“.

Българска връзка 
сред спонсорите 
на Зимните 
олимпийски игри  
в Пекин 2022

Китайски лидер в производството 
на ски привлича световния елит 

Въпреки пандемията над 6000 любители на бягането взеха 
участие в полумаратона в Шанхай 

фронтовата линия в Ухан.  
Победата при мъжете с 

рекорд на трасето спече-
ли Уан Хонвей – 1,07:45 ча-
са. При жените шампионка 

стана защитаващата тит-
лата си Джан Хонгиан с 
1,13:21 часа.  
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аскоро Китай 
публикува 4 на-
ционални тех-
нически стан-
дарта за навига-
ционната сате-

литна система Бейдоу. То-
ва е важна стъпка в стан-
дартизирането, разработва-
нето и промишленото при-
лагане на системата, заяви-
ха от Китайската служба 
за спътникова навигация.

Четирите нови техниче-
ски стандарта са свързани с 
формата на данните, прило-
жението на картите, назем-
ната система за повишава-
не на точността и атомния 
часовник на Бейдоу.

Като следваща стъпка за 
развитие за навигационната 
сателитна система Китай 

ще продължи да насърча-
ва работата по техническа-
та стандартизация.

рхеологически-
те разкопки по-
казват, че дворе-
цът е бил разпо-
ложен на висо-
ка земна плат-

форма, която обхваща око-
ло 4300 кв. м. Разкрити са 
ясните оформления на две 
конструкции, изградени 
върху платформата. В за-
падната половина се нами-
ра вътрешен двор с право-
ъгълна форма, извън юж-
ните стени на който е от-
крит близо 880 кв. м го-
лям площад. Откритието 
предполага типично древ-
но оформление на двореца, 
където административната 
зона за кралския двор се 
намира пред резиденциите.

Другият двор, разполо-
жен в източната полови-
на на площадката, обхва-
ща около 1500 кв. м, с три 

величествени врати, спо-
ред Гу Уанфа, директор на 
Общинския изследовател-
ски институт за култур-
ни реликви и археология 
в Джънджоу.

„Пространственото раз-
положение на такива го-
леми дворове в дворцовия 

град, поставящи админи-
стративната зона пред жи-
лищната площ на крал-
ското семейство, създадо-
ха прецедент за дворцова-
та система в Китай,  каз-
ва Хъ Ну, изследовател от 
Китайската академия за со-
циални науки. 
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Открит е най-ранният дворец 
в Китай в древна столица от 
преди 5300 години

калейдоСкоп

за 1 месец 2 лв.

за 3 месеца 6 лв.

за 6 месеца 12 лв.

за 12 месеца 24 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
София, ул. позитано 20а 
тел.: 02/944 1026

Абонирайте се за 2021 г.
Каталожен № 381

Замръзнал водопад в град Чанджъ, провинция Шанси

Снимка Синхуа

ървата тесто-
ва база за ав-
тономни ав-
томобили в 
Китай с шест 
практически 

сценария, сред които жи-
лищен район, индустри-
ална, градска и търговска 
зона, район на универси-
тет и на природни забеле-
жителности, бе открита в 
Шанхай в събота. Тя има 
за цел да ускори развитие-
то на индустрията на ин-
телигентно свързаните ав-
томобили.

Новооткритата зона об-
хваща и различни терени, 
симулира всякакви видове 
рискове и е приложима за 
всички превозни средства. 

Освен това разполага с 
1,11-километров подземен 
паркинг, оборудван с ка-
мери и сензори, 5G мре-
жа, изкуствен интелект, го-
леми данни и изчисления 
в облак. Това ще помогне 
за решаването на същест-
вуващия проблем с пози-
ционирането и навигаци-
ята на автономни автомо-
били в подземни гаражи.

Откритите тестови зо-
ни за автономни автомо-
били са от важно значе-
ние за разработката на ин-
телигентни свързани пре-
возни средства. В Китай 
до момента са създадени 
над 70 такива, повечето от 
които се фокусират върху 
тестовете на пътя.

В Шанхай бе открита 
първата тестова 
база за автономни 
автомобили

Червена Цъба 
за предстоящия 
Пролетен 
фестивал
Хората в 
село Байгуо 
в автономния 
окръг 
Юпинг Дун, 
югозападната 
китайска 
провинция 
Гуейджоу, 
правят 
традиционната 
червена Цъба 
– вид оризова 
торта боядисана 
в червено, 
като част от 
подготовката 
за предстоящия 
Пролетен 
фестивал 

Снимка Синхуа

Пуснати са 4 нови технически 
стандарта за навигационната 
сателитна система Бейдоу


